
فرهاد خادمی 	
بالاخــره اولیــن برنامه رســمی بــرای رویارویی 
نامزدهای ششــگانه تحت عنوان »مناظره« باهزار 

بدبختی برگزار و پخش شد.
قبل از این که بخواهیم به ماهیت برنامه پخش شده 
بپردازیــم با کمک گرفتن از فرهنگ لغت فارســی 

ببینیم معنی ومفهوم مناظره چیست؟ 
در چنــد فرهنگ لغت معتبر آمده اســت، مناظره 
یعنی:»جــدل، مباحثه، مجادلــه، مباحثه کردن، 

مطارحت و...«

حال که معنی مناظره را از منظر دستور زبان فارسی 
فهمیدیــم، آنچه کــه مردم دیدند را آیا می شــود 
مناظره نامید؟ آیا این گپ و گفت نامزدها، بیشــتر 
به »شب نشینی« شــباهت داشت یا مناظره؟بنظر 
نگارنده این برنامه کسل کننده که تا پاسی از شب 
ادامه داشت، آن چیزی نبود که افکار عمومی انتظار 

داشت!
لطفــا و لطفــا آن چیزهایی که هــواداران نامزدها 
از زبان آن هــا در فضای مجازی منتشــر کرده و 

می کنند بحساب مردم و جامعه نباید گذاشت.

چرایی این مهم را باید در این مورد جستجو کرد که 
نامزدها به گونه ای حرف زدند که انگاری »سال های 
ســال در ایران نبودند و از مدیران ارشد و تراز اول 

کشورهم نبودند!
نامزدهای ششــگانه به گونه ای طلبکارانه ســخن 
گفتند که »انگاری خودشان از بانیان وضع موجود« 

نبوده و نیستند! 
و از ســرزمین های دیگر به ایــران آمده اندمباحث 
تکــراری، حرف هایی کــه دردی از دردهای مردم 
را دوا نمی کند، شــعارهای توخالی و فاقد ضمانت 

اجرایــی که مردم زیاد شــنیده اند »شــاه بیت و 
کلیدواژه« این مثلا مناظره بود که عملًا نتوانســت 
آنچــه که مدنظر افکار عمومی و دلیلی برای تهییج 

و برانگیختن آنان باشد انعکاس دهد.
بنظر می رســد اگر قرار اســت که مناظره ها بدین 
منوال پیش برود قطعا آنچه که مدنظر است حاصل 
نشــود و لذا صدا و ســیما باید در شکل و ماهیت 
مناظرات تغییرات اساسی ایجاد نماید تا دغدغه ای 
که برای مشارکت هر چه بیشتر آحاد مردم مدنظر 

است از بین برود.

کیفیت پاشنه آشیل خودرو سازها 

سارا علیاری 	
یکــی از محورهای اصلی صنعت در عرصه جهانی را 
حوزه خودرو و حواشی پیرامون آن تشکیل می دهد 
بگونه ای که امروز کشــورها صنعت خودرو را نه یک 
صنعت داخلــی بلکه مولفه ای بــرای نقش آفرینی 
جهانــی می دانند و لذا برند شــدن را از اولویت های 

خود قرار می دهند. 
صنعت خودرو نیز در ایران چند دهه ســابقه دارد و 
فراز و نشــیب های بسیاری را سپری کرده است. در 
جدیدترین موضع گیری در این زمینه وزیر صمت از 
تولید یک و نیم میلیون خودرو تا پایان امسال خبر 
داد.علی آبادی وزیــر صمت در افتتاحیه نوزدهمین 
نمایشگاه قطعات و لوازم خودرو گفت: ما باید ایران 
را صنعتی کنیم و کشــور ما پتانسیل های زیادی در 

این زمینه دارد.

 وزیر صمت گفت: بیش از یک و نیم میلیون خودرو 
تا پایان سال تولید خواهد شد.

این ســخنان امیــد بخش در بــاب صنعت خودرو 
در حالی مطرح می شــود که چند ســوال اساسی 

همچنان بی پاسخ مانده است.
 نخست آنکه بر اساس آمار تراز نیاز خودرویی کشور 
بیش از دو میلیون خودرو اســت که موجب شده تا 
بعضا به بهانه کمبود افزایش قیمت ها رقم زده شود.
ســوال آن است که این کســری چگونه جبران می 
شــود؟ آیا همچنان رویه قطره چکانی واردات ادامه 
می یابــد که زمینه ســاز افزایش قیمت هــا و ورود 
خودرهای خاص بــرای افرادی به اصطلاح لاکچری 
سوار می شــود و یا اینکه رویه اسان سازی واردات 
آن هم برای خودروهای ارزان قیمت در پیش گرفته 

می شود؟
دوم آنکه در حالی مســئولان از خودروســاز گرفته 
تا دســتگاه های نظارتــی و وزارت صمت از افزایش 
تولید می گویند که همچنان یک ابهام باقی اســت 

و آن اینکــه بالاخره وضعیت کیفیت به کجا خواهد 
انجامید؟ روند کاری صنایع خودروساز نشان می دهد 
که عملا تولید بالا بهانه ای شــده اســت برای حفظ 
کیفیت پایین خودروها بویژه اینکه قطعه سازان نیز 
عملا به بهانه زیان انباشــته رسما از بهبود کیفیت 

خودداری می کنند؟
امروز درد اصلی صنعت خودروســازی کشــور را نه 
ابتدا تیراژ بلکه کیفیت خودروها تشکیل می دهد که 
در نتیجه از یک سو هزینه های مصرف کننده را بالا 
برده است و از سوی دیگر مانع از ورود ایران به بازار 

جهانی خودرو شده است.
 آنچه در این میان باید مورد توجه قرار گیرد تمرکز 
بیشتر بر عملکرد قطعه سازان است تا خودروسازان. 
به عنوان مثال عنوان شــده اســت کــه 31 خرداد 
آخرین روز تولید پژو پــارس خواهد بود و به دلیل 

نداشتن استانداردها از رده تولید خارج می شود. 
هر چند ایــن اقدام گامی مثبت برای ورود به تولید 
محصولات جدید اســت اما حقیقت آن اســت که 

میزان قابل توجهی پژو پارس در خیابان ها در حال 
تردد است و تا سالها نیز ادامه دارد حال آنکه قطعه 

و لوازم یدکی از نیازهای این خودروهاست.
 با توجه به اینکه مشــکل اصلی تولید قطعه سازی 
معیوب و بی کیفیت اســت، وزارت صمت و سازمان 
اســتاندارد برنامه  ای مدون برای نظــارت بر تولید 
لوازم یدکی و قطعات این محصول از رده خارج شده 
تدوین نماید تا حداقل پژو پارس های موجود در بازار 

تبدیل به یک فاجعه نشوند.
حقیقت آن اســت که خودرو بر اســاس قطعه های 
آن شــکل می گیرد و کیفیت و میزان تولید نیز به 
قطعه وابسته اســت لذا اگر قرار است افزایش تولید 
و یــا بهبود کیفیتی صوت گیرد باید از مبدا یعنی از 
قطعه ســازی نظارت ها آغاز گردد تا زمانی که قطعه 
ساز مسئولیت پذیر نشود و همچنان مدعی کیفیت 
پایین تولید به دلیل زیان انباشــته باشــد وضعیت 
صنعت خودروی کشــور همان راه نابسامان و جاده 

خاکی گذشته را خواهد پیمود.

کنون چقدر  تغییر ساعت اداری تا
کاهش داد؟ کشور را  مصرف برق 

تابســتان امســال نیز همانند دو سال گذشته ساعت 
کار بخش اداری کاهش یافت تا کمکی به تأمین برق 
پایدار باشد اما از نیمه خرداد که این طرح شروع شد 
تــا امروز چه میزان مصرف بــرق در این بخش کمتر 

شده است؟ 
وزارت نیــرو باهدف تامیــن برق پایــدار و مطمئن 
برای تابســتان امســال و رقم زدن تابســتانی دیگر 
بدون خاموشــی، ۱۸۰ برنامه عملیاتــی تدوین کرد. 
ایــن برنامه، هم در بخش توســعه ظرفیت نیروگاهی 
و توســعه خطوط انتقال و پســت های برق بود و هم 

مدیریت مصرف را مورد توجه جدی قرار داده است.
یکــی از بخش هــای مهمی کــه در مدیریت مصرف 
مدنظر قرار گرفت، بخش اداری کشــور بود که سهم 
قابل توجهی در مصرف برق دارد. امسال نیز همانند دو 

ســال گذشته ساعت کار اداری از سوی دولت کاهش 
یافــت و ســاعت کار از ۶ صبح آغــاز و ۱۳ به اتمام 
می رســد. علاوه بر این بر اساس مصوبه هیات دولت 
ادارات باید در ساعات کاری، ۳۰ درصد و پس از پایان 
وقت اداری ۶۰ درصد از مصرف خود را کاهش دهند.

اکنون در پایان پانزدهمیــن روز اجرای طرح ببینیم 
چقدر اجرای آن موفقیت آمیز بوده است. 

آن طور که ســخنگوی صنعت برق گفته باگذشــت 
دو هفته از اجرای طرح کاهش ســاعت کار ادارات و 
ســازمان های عمومی و دولتی، نیمی از هدف گذاری 
صنعت برق برای کاهش مصرف برق این بخش محقق 

شده است.
بر اســاس اعلام شــرکت مدیریت تولیــد، انتقال و 
توزیــع نیروی بــرق ایران )توانیــر)، مصطفی رجبی 
مشــهدی، یکی از راه های کاهش ناترازی بین تولید 
و مصرف بــرق را اجرای طرح هــای مدیریت مصرف 
در بخــش اداری عمومی دانســته و می گوید: کاهش 
هزار و ۵۰۰ مگاواتی مصرف برق ادارات، هدف گذاری 

شرکت توانیر برای دوره گرم تابستان امسال است که 
باگذشت تنها دو هفته از اجرای این طرح، با همراهی 
و مشــارکت مطلوب ادارات، سازمان ها و دستگاه های 
دولتی و عمومی، ۸۲۱ مگاوات آن محقق شده است.

وی ضمن قدردانی از همراهی همه بخش های اداری 
عمومــی برای تحقق این مهم خاطرنشــان کرد: این 

روند تا پایان دوره اوج مصرف امسال تداوم می یابد.
مدیرعامل توانیر از آن دســته از مشترکان اداری که 
هنوز خــود را ملزم به اجرای ایــن مصوبه نکرده اند، 
درخواســت کرد به منظور پیشــگیری از قطع برق با 

صنعت برق همکاری کنند.
رجبی مشــهدی بر ضرورت توجه بیشــتر نهادهای 
عمومــی، دولتــی و غیردولتی در ایــن زمینه تأکید 
کــرد و گفت: تاکنون ۷۰ درصد از مشــترکان بزرگ 
اداری شامل نهادهای عمومی و اداری مجهز به کنتور 
هوشــمند شــده و از طریق این کنتورهــا بر رعایت 
مدیریــت مصرف ادارات نظارت شــده و امکان قطع 
بــرق اداراتی که بعد از دو بــار اخطار هنوز در اجرای 

مدیریت مصرف برق همــکاری نمی کنند، از راه دور 
وجود دارد.

سه شــنبه ۲۹ خرداد مدیرعامل برق پایتخت از قطع 
بــرق ۸۰ مشــترک اداری در تهــران از ابتدای طرح 
برخورد با پرمصرف ها خبر داده بود که در این روز برق 
۲۵ اداره دیگر در تهران قطع شــد و در مجموع برق 
۱۰۵ اداره پرمصرف در تهران تاکنون قطع شده است.
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زمان "لمپنیسم" و فرافکنی ها نیست 
سرمقاله

یادداشت

خبر  روز

صفر کلهر/فعال رسانه ای 	
متاســفانه برخی از افرادی که در قامت نامــزد انتخاباتی در مناظرات 
حضور دارند توان ایجاد یک شــغل هم در بخش خصوصی کشــور را 
ندارند اما به راحتی مقام نقادی را برای خودشــان قائل هســتند بی 
آنکــه تجربه یک روز فعالیت اقتصادی و تامین منابع را برای پروژه ای 
خارج از ردیف بودجه های دولتی داشته باشند. کسانی که در سه سال 
گذشــته مسولیت اجرایی داشتند و به زعم مشــاهدات و شعور افکار 
عمومی شهروندی حتی در دایره کاری خودشان ولو کوچک نتوانستند 
منشــا اثر خاصی باشــند چرا باید به خود اجازه بدهند که از تریبون 
رسمی کشــور سواســتفاده کنند و به تخریب چهره هایی بپردازند . 
ســنگ بنای مناظرات کج و معوج برای سکانداری ریاست جمهوری 
کشــور از زمانی آغاز شد که اجازه دادیم از صدا و سیمای ملی تهمت 
زنــی ها و لجن پراکنی هایی که بســیاری از آن ها فاقد ارزش واقعی 
و حقوقی بود شــکل بگیرد و از این طریق موجبات خوش آمد مردم 
را فراهم ســازیم تا سبد رای خود را پر و پیمان سازیم! همین شد که 
مناظرات به جای بررســی برنامه های نامزدها و تطبیق آن با شرایط 
کشور ،خواستگاهی برای وعده های پوشالی تبدیل شد و البته این همه 
ماجرا نیســت چراکه برخی از نامزدها به علت نداشتن برنامه و نفس 
ســلیم ،رو به تهمت زنی و لجن پراکنی هایی کردن که تا امروز ادامه 
دارد و حتــی با توصیه مقام معظــم رهبری مبنی بر پرهیز از هرگونه 
رفتاری این چنینی در مناظرات با وجود دایه دار بودن ولایت پذیری و 
حرکت در این مسیر اما بازهم پا را فراتر گذاشتند و وعده هایی دادند 
و میدهند که مردم را بیشــتر مایوس و نا امید از کارایی میکنند. اگر 
درمان زنان باردار و جمعیت کهنسال کشور تا کنون به صورت رایگان 
امکان پذیر و شدنی بوده و انجام نشده بی تردید تمام روسای جمهور 
گذشــته به واسطه عدم انجام آن باید مجازات میشدند! درمان رایگان 
بدیهی و طبیعیست اما میزان و درصد آن بستگی به وضعیت کشور از 
نظر اقتصادی و امکانات اجتماعی و ملزومات فرهنگی دارد که تاکنون 
میسور نبوده است بنابراین نامزد انتخاباتی که سه سال پیش یک "نه" 
محکم از مردم شنیده چه لزومی دارد در بین ۶ نفر نامزد فعلی دوباره 
ظاهر شــود و از طریق کلید واژه های تکراری و البته نخ نمای قدیمی 
فرصت حضور را از دیگر نامزدهای متین و موقر برنامه دار بگیرد.متانت 
و وزین بودن باید در چهره و بیان رییس جمهور مردم کشوری با تمدن 
کهن و زبانزد ایرانی به چشم بیاید و دیگر زمان "لمپنیسم" و فرافکنی 
ها ، گذشته اســت و همین دلیلیست که این گونه افراد دیگر مقبول 
مردم نیستند! اگر قرار است درمان را برای زنان باردار و افراد کهنسال 
مثل خیلی چیزهای دیگر که وعده دادید رایگان کنید چرا نتوانستید 
حتی پله برقی های شــهری از جمله پل های عابر پیاده و مترو و ...را 

برای همین قشر خاص سرپا نگه دارید؟!
اگرچه حتما در بین نامزدهای فعلــی گزینه و یا گزینه های اصلحی 
وجود دارند که به جای فرافکنی های مخرب و انگ چســبانی برنامه 
هایی نه از جنس وعده بلکه شــدنی و امکان پذیر هم ارائه داده اند و 
برای هدایت در "پاستور" منطقی تر به نظر میایند.به هرحال بی تردید 
با یارکشــی های انجام شده بعد از مناظرات برخی از چهره های فعلی 
عقب نشــینی کرده و جای خودشــان را به افراد دیگری میدهند که 
پوششــی عمل کرده باشند اما واقعیت این است که همیشه هم نقش 
"منفی" بازی کردنجذاب نیست به خصوص اینکه دیگر نقش هم نباشد 
و بخشی از شخصیت وجودی شود.این مناظرات باعث شد تا مطالبات 
مردمــی به این ســو برود که چرا برخی از ایــن نامزدها با این چنین 
تفکراتی مســولیت های اجرایی مهم را در دست دارند و نظارتی بر آن 

ها و عملکردشان نیست.

مناظره نبود، شب نشینی پیرمردها بود

 ë  صفحه3

مشاور اقتصادی پزشکیان
گوید کاندیدا سخن می   از دغدغه های  این 

دولت نیازمند حمایت  ملت 
با حسین عبده تبریزی مشاور اقتصادی این روزهای 
مسعود پزشکیان به گفتگو پرداختیم.عبده تبریزی 
معتقد اســت که نیازمند یــک اصلاحات اقتصادی 
اساســی هســتیم که البته این اصلاحات چندین 
مولفه مهم دارد که در کنــار اقدامات دولت، مردم 

نیز باید از آن حمایت کنند...
 ë  صفحه3

نیازمند اصطلاحاتی در مدل تخصیص بودجه 
به استان ها هستیم

نماینــده مــردم ســراب در مجلــس گفت: 
تخصیص منابع را به جای اســتانی باید پروژه 
محور کنیم یعنی بــه جای اینکه منابع را در 
اســتان ها توزیع کنیم این منابع به پروژه ها 

تخصیص داده شود...

عناوین منتخب

گری پورمحمدی تا سکوت جلیلی؛ از افشا

مناظرات روی دور »تنُد«
صفحه 2

زمان "لمپنیسم" و فرافکنی ها نیست 
صفر کلهر/فعال رسانه ای 	

متاســفانه برخی از افــرادی که در قامت نامــزد انتخاباتی در 
مناظــرات حضور دارند تــوان ایجاد یک شــغل هم در بخش 
خصوصــی کشــور را ندارند اما به راحتی مقــام نقادی را برای 
خودشان قائل هستند بی آنکه تجربه یک روز فعالیت اقتصادی 
و تامیــن منابع را برای پروژه ای خــارج از ردیف بودجه های 
دولتی داشته باشــند. کسانی که در سه سال گذشته مسولیت 
اجرایی داشــتند و به زعم مشــاهدات و شــعور افکار عمومی 
شهروندی حتی در دایره کاری خودشان ولو کوچک نتوانستند 
منشــا اثر خاصی باشــند چرا باید به خود اجــازه بدهند که از 
تریبون رسمی کشور سواستفاده کنند و به تخریب چهره هایی 

بپردازند ... 

سر مقاله

متن کامل در همین صفحه

یادداشت

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

ایران زمین

ضعیف  سیاست
 در تامین مالی توسعه

مهدی هاشم زاده/ کارشناس مسائل اقتصادی 	

صفحه 3

صفحه  5

»رتبه بندی معلمان« از هدف اصلی و اولیه خود دور شد

رنج های آموزش و پرورش
 و مسئولیت سنگین
 دولت چهاردهم 

خروج شرکت ملی حفاری
 از فهرست خصوصی سازی

کلندی به دلیل به توجهی مسئولان نابودی میراث 1300 ساله 

ساخت و ساز غیرمجاز بلای جان 
محوطه های  باستانی

ورزشی

4

7 

8 

هاشمی: 

افزایش 80 درصدی 
اعتبارات فدراسیون ها

صفحه  6

رئیس ستاد دکتر پزشکیان در نشست خبری با رسانه ها :

با حضور"پزشکیان" روزنه امید
 برای مردم ایجاد شد

کنند که  نتوانند به آن عمل  کاندیداهای ریاست  جمهوری  حرفی نزنند 

وعده ها شیرین، اما واقعیت تلخوعده ها شیرین، اما واقعیت تلخ
3
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سیاسی

انتخابات  نامزد هــای  مناظــره  دومین 
ریاســت جمهوری، نســبت به اولین آن، 
پرتنش تر بود. البته کــه از ابتدا تنش بر 
جلسه حاکم نبود؛ بلکه سه نامزد بودند که 
تنش ها و حملات را آغاز کردند؛ امیرحسین 
قاضی زاده هاشــمی، علیرضــا زاکانی و 

مصطفی پورمحمدی.

اما از ســه نامزد دیگر، معسود پزشکیان مخرج 
مشــترک حملات آن ســه تن بود و محمدباقر 
قالیباف و ســعید جلیلی دو نامــزدی بودند که 
از حمله هــا زاکانی و قاضــی زاده در امان بودند، 
اما پورمحمدی بعضا یقه آن هــا را می گرفت. با 
این وجــود، جلیلی به هیچ عنوان وارد هیچ یک 
از تنش ها نشــد؛ قالیباف، اما بعضا واکنش های 
کمرنگی نشــان می داد. نکته ای که در این بین 
بیشتر به چشــم آمد، فروکش کردن تنش ها از 
اواخر نیمه اول مناظره بود؛ تنش هایی که از سوی 
دو نامزد در مظان پوششــی بودن آغاز شده بود، 
به طرز چشــمگیری فروکش کرد و زاکانی که 
پورمحمدی را رسما تهدید کرده بود، ترجیح داد 
زبان به کام بگیرد. مشخص نیست تغییر ناگهانی و 
حداکثری رویکرد این دو نامزد مهاجم از چه رویی 
بوده اما هرچه که بود، آنقدر موثر بوده که جلوی 
زاکانی را تا حد زیادی بگیرد؛ گرچه که او در پایان 
برنامه »هل من مبارز« طلبید و حسن روحانی را 
به مناظــره خواند اما آن رویکرد تهاجمی اش که 
یادآور سال های دوســتی محمود احمدی نژاد با 

اصولگرایان بود را مجبور شد کنار بگذارد.
ë چراغ اول را قاضی زاده روشن کرد

اولین چراغ حملات را قاضی زاده هاشمی روشن 
کرد؛ آن هم به بهانه ارزش یارانه در ســه دولت 
احمدی نژاد، روحانی و رئیسی؛ البته با دلار آمریکا؛ 
آن هم از ســوی فردی کــه همفکرانش مدعی 

دلارزدایی هستند!
در طول این مناظره، این مدیر دولت رئیســی، از 
بیان اینکه می خواهد وضع موجود را ادامه دهد، 
ابایی نداشــت و چندین مرتبه آن را تکرار کرد. 
احتمالا او مقهور رسانه های حامی دولت مستقر 
شده که ویترینشان را به صورت مداوم در خدمت 

تمجید از عملکرد دولت رئیسی قرار داده اند.
ë  چشم طمع به سبد رأی رئیسی و حتی

احمدی نژاد
قاضی زاده هاشمی حالا اما پا را فراتر از حمایت از 
دولت رئیسی گذاشته است و از دولت احمدی نژاد 
هــم مایه می گــذارد. او در طــول مناظره دوم، 
چندین مرتبه در رثای دولت احمدی نژاد صحبت 
کــرد و از عملکرد دولت های نهم و دهم تمجید 
کرد. او حتی برای حمله به دولت های روحانی، از 
دولت های احمدی نژاد وام گرفت و از مردم پرسید 
کــه آیا در دولت های نهم و دهم زندگی تان بهتر 

بود یا ۸ سال بعدش؟
 آنچه از رفتار قاضی زاده هاشــمی برمی آید این 
اســت که در حال تلاش برای نفوذ در سبد رأیی 
است که سه مدعی دیگر نیز دارد؛ یعنی سبد رأی 
ابراهیم رئیســی در سال ۱۴۰۰. البته او احتمالا 
به این نکته توجه ندارد که آنچه آرای رئیسی در 
سال ۱۴۰۰ را شکل داد، نامزد نشدن قالیباف و 

کناره گیری جلیلی و زاکانی به نفع او بوده است.
 امــا او که دفعه قبل هم کنــار نرفت، این بار اما 
بعید نیســت به نفع نامزد دیگــری کناره گیری 
کند. نکته قابل توجه دیگر در سخنان قاضی زاده 
هاشــمی، تکیه او بر دولت احمدی نــژاد بود. او 
مشخصا سعی در تحریک پایگاه رای احمدی نژاد 
به نفع خود دارد؛ البته بخشــی از این پایگاه که 
رای اش یا احمدی نژاد یا هیچکس است. به عبارت 
دیگر قاضی زاده هاشــمی، روی آرای رئیســی و 

احمدی نژاد حساب زیادی باز کرده است.
ë  معرکه گیری زاکانی تمام نمی شود /هم

پوششی هم ضربه گیر!
دیگری زاکانی بود که از ابتدا آمده بود برای حمله 
به ایــن و آن؛ او در صحبت هایش کمی از آنچه 
برنامه می خواند ارائه کرد و بقیه زمانش را صرف 
معرکه گیری می کرد. تاکتیک او اما آشــنا بود؛ 
محمود احمدی نژاد وقتی در مناظره های ســال 
۸۸ بگم بگم راه انداخته بود، شــاید فکرش را هم 
نمی کرد که یکی از مریدانش در آن زمان، بعدها از 
روی دستش الگو بگیرد؛ البته که اقدامات زاکانی 
بیشــتر کاریکاتوری از رفتارهای احمدی نژاد در 
آن سال مناظرات بود. اما به هر شکل زاکانی که 
انتخابات ریاست جمهوری قبل، نقش بزن بهادر 
را ایفــا می کرد، این بار هم در همین نقش ظاهر 
شده اســت. او سال ۱۴۰۰ پاداش مناسبی برای 
ضربه گیری از ابراهیم رئیســی دریافت کرد و به 
شهرداری تهران رسید. در انتخابات فعلی نیز، او 
نقش بزن بهادر یا به عبارت بهتر، کتک خور را برای 
ســعید جلیلی ایفا می کند؛ البته پاداش این بار 
قاعدتا باید منصبی بالاتر از قبلی باشد. زاکانی سعی 
دارد با درگیر کردن خود با نامزدهایی که قابلیت و 
احتمال به چالش کشیدن جلیلی را دارند، ضربات 
را از جلیلی به سمت خودش هدایت کند. به زبان 
ســاده تر اگر بنا باشد نقش زاکانی توصیف شود، 
می شــود مانند ضربه گیرهایی که ورزشکاران در 
رشته های رزمی به خود می بندند تا از وارد آمدن 
آسیب به بدنشــان جلوگیری کنند.روند مناظره 
دوم نیز دقیقا چنینی موضوعی را تداعی کرد؛ او 
بدون مقدمه و دلیلی، حمله به مسعود پزشکیان 
را از طریق حمله به دولت روحانی آغاز کرد. این 
ائتلاف نانوشته شده باش یا نوشته، خود از آن آگاه 
هستند که اگر کسی مانند علی اکبر ولایتی برابر 
جلیلی قرار بگیرد، جلیلی مانند سال ۹۲ ناک اوت 
می شود؛ به همین خاطر در حملاتی پیشگیرانه، 
اقدام به اتهام پراکنی و توهین نســبت به اعضای 

دولت روحانی روی آورد.
ë  کاندیدای پوششی خاطره احمدی نژاد را

زنده کرد
زاکانی که هوادارانش بــه این خصلت او افتخار 
می کنند، با تاسی از احمدی نژاد تعدادی عکس 
پرینــت گرفته بود تا توهین های سیاســی اش، 
گــزارش تصویری نیــز داشــته باشــد. او در 
اتهام پراکنی هایی مسلســل وار حســن روحانی، 
اسحاق جهانگیری، عباس آخوندی، محمدجواد 
ظریف و محمدعلی نجفی را آماج فضاســازی و 

شانتاژ و حمله خود قرار داد.
نکته قابل تامــل آنجا بود که مجــری مناظره 
در ابتدای برنامه، اعلام کــرد که اگر نامزدی در 
سخنانش از موضوع منحرف شود یا بنای اتهام زنی 
به فردی داشته باشد، طبق به آنچه اقتضای نقش 
خود خواند، وارد صحبت و بحث می شود و از ادامه 
یافتن بحث ممانعت خواهد کرد. اما در دقایقی که 
زاکانی به صورت ممتد در سخنانی خارج از بحث، 

نسبت به افراد غایب در جلسه مشغول اتهام زنی 
بود، مجری با سکوت خود، به زاکانی میدان داد 
تا آنچه مطلوب جریان سیاسی اش هست، بگوید. 
تنها واکنش مجری این بود که پس از ســخنان 
زاکانی گفت که اگر نسبت به افرادی اتهامی زده 
شــود آنها از حق دفاع از خود برخوردار خواهند 
بود؛ که البته بعد از تکرار اتهام زنی از سوی زاکانی، 
تاکید کرد که در صورت »تشــخیص کمیسیون 
تبلیغات صدا و سیما« فرد متهم شده حق دفاع 
از خود خواهد داشت؛ که با قید چنینی عبارتی تا 

حدی تکلیف روشن شد!
امــا زاکانی که گویا برای خالــی نبودن عریضه، 
وعده هایی عجیب ارائه می کنــد، با رفتارش در 
مناظره دوم، کارویژه و دستور کارش این انتخابات 

را هم مشخص کرد؛ همان همیشگی!
ë  جلیلی همچنان در فاز سکوت /زندگی

مردم گروگان یکی دشمنی شده بود!
زاکانی به عبارت بهتر جاده صاف کن سعید جلیلی 
است؛ جلیلی با فرصتی که شهردار تهران برایش 
فراهــم کرد، درآرامش و با طیــب خاطر به ارائه 
نظرات و سخنانش مشــغول شد و کوچکترین 
دخالتــی در دعواهایی کــه ضربه گیرش ایجاد 
کرده بود، نکرد. جلیلی به خوبی می داند که اگر 
برای نامزدهای روبرویش حتی قالیباف فرصتی 
پیش بیاید، قابلیت آن را دارد که در پاسخ دادن 
متزلزل شــود و سر رشته کار از دستش در برود.
شــاید از همین رو بود که حتی به دو حمله ای 
که پورمحمدی نســبت به او انجــام داد، کاملا 
بدون واکنش بود و از کنــار آن عبور کرد. یکی 
در مورد تحریم ها و مهمترینش درباره موافقتش 
بــا FATF. پورمحمدی در دو روایت به جلیلی 
یادآوری کــرد که در اواخر دولــت احمدی نژاد 
نامه ای برای مقدمات تصویب FATF نوشته بوده 
است؛ و مهمتر روایتی از گفت وگویش با جلیلی در 
سال ۹۵ و در جریان یک جلسه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بود که به پورمحمدی گفته بود من 
هم با FATF موافقم فقط اجرایش دست خودت 

باشد و به اینها)دولت روحانی( ندهید.
 بعد از این سخنان انتظار می رفت که جلیلی در 
مقام تکذیب یا حداقل واکنشی محدود برآید اما 
با عبور از کنار این گفته های پورمحمدی و عدم 
تکذیب آنها، عملا نشــان داد که حتی در چنین 
شرایطی از روبرو شــدن با فردی که می تواند او 
را به چالش بکشــد، گریزان است و علاقه ای به 
باز شدن یک جبهه مقابل خود ندارد؛ حال آنکه 
جبهه روبرویش فردی با ده ها ســال سابقه کار 
امنیتی و کوهی از اطلاعات باشد و موضوعش هم 
موضوعی باشــد که سردمدار مخالفت با آن بوده 
و با صحت گفته هــای راوی، متهم به ریاکاری و 
گروگان گیری معیشت مردم برای منافع گروهی و 
سیاسی اش خواهد شد؛ اما هزینه هنگفت واکنش 
برابر فایده اش، صرفه را در سکوت و عدم واکنش 

نشان داده است.
ë »قالیباف و وعده »زندگی خوب

در برابر متهم شدن جلیلی در فضای مجازی به 
گروگان گیری معیشت مردم برای اهداف گروهی 
و سیاســی اش، قالیباف حرف از »زندگی خوب« 
به میان آورد. در واقع آنچه در سخنان قالیباف به 
چشم آمد، بازگشت او به شعار انتخاباتی سال ۸۴ 
خودش بود؛ »مردم ایران لایق یک زندگی خوب 
هســتند«. این همان شعاری بود که »کاپیتان« 
قالیباف با لباس های آنچنانی اش تکرار می کرد. 
حالا قالیباف با بازگشت به شعار ۱۹ سال پیش 
خود و نخســتین انتخاباتی که در آن نامزد شده 
بود، احتمالا می خواهد بخت خود را دوباره با آن 
شعارها بیازماید. شاید هم بازگشت به آن سال را به 
عنوان حسن ختام تلاش ها برای رئیس جمهوری 
شــدنش انتخاب کرده باشد. اما به هر دلیلی که 
باشــد، این شعار در سخنان قالیباف می تواند در 
روزهای آینده، تحولاتی را برای کمپین انتخاباتی 

او به همراه داشته باشد.
ë  راز حمله یکباره پورمحمدی به پزشکیان

/قالیباف زرنگی کرد
از ســوی دیگر پورمحمدی به غیــر از جلیلی، 
قالیباف و پزشکیان را هم از دم حمله خود گذراند؛ 
او خطاب به قالیباف از مخالفتش با مذاکره برای 
رفع تحریم ها گفت که قالیباف هم از این موهبت 
استفاده و تاکید کرد که وقتی موافقت با مذاکره 
مد نبوده، او طرفدار مذاکره بوده اســت! در واقع 
قالیباف با شکار این تهدید، آن را به فرصتی تبدیل 
کرد برای تمیزکاری وجهه دیپلماسی خود برابر 
آن بخش از جامعه که او را یکی از عوامل تثبیت 
تحریم ها و شریک مسببین وضع اقتصادی فعلی 
می دانند.به عبارت بهتــر، قالیباف از این فرصت 
به نحو احســن استفاده کرد تا برگ برنده ای که 
پزشــکیان با حمایتش از رویکــرد مذاکراتی در 

کمپین خود دارد را، به نام خود بزند. 
یعنی او ســعی کرد خــود را موافــق و طرفدار 
مذاکره جلوه دهد تا بتواند بخشی از اثرات حضور 
محمدجواد ظریف در کمپین انتخاباتی پزشکیان 
را از بین ببرد.از ســوی دیگر در روزهای اخیر در 
طرف مقابل یعنی اصولگرایان، حرف و حدیث های 
زیادی مبنــی بر نزدیک شــدن پزشــکیان و 
پورمحمدی بــه میان آمده بــود؛ موضوعی که 
پورمحمدی سعی کرد تا با حمله پیشگیرانه، بر آن 
خط بطلان بزند و فاصله خود را کمپین پزشکیان 

را تنظیم کرده باشد.
البته باید این موضوع را هم در نظر داشــت که 
پورمحمدی به عنوان دبیر کل یک نهاد ســنتی 
راســت گرا که مبتنی بر روحانیت اســت یعنی 
جامعه روحانیت مبارز، اگر میل به نزدیک شدن 
به و حتی ائتلاف با پزشکیان را هم داشته باشد، 
نمی تواند. چــرا که در صورت چنیــن رفتاری، 
نهــاد روحانیــت مبــارز، آن اصالت خــود را از 
دســت می دهد؛ نهادی که همواره با خط مشی 

اصلاح طلبانه تضادهای زیادی داشته و دارد.
ë پزشکیان روی دور تکرار

اما در مورد خود پزشــکیان نیز باید گفت که در 
مناظره دوم کمتر از انتظار ظاهر شد؛ او در واکنش 
به حملات زاکانی و قاضی زاده هاشمی، یک سری 
از مواضعش را تکرار کرد و ســعی داشت تا روی 
نفی دعوا و تنش تاکید کند و از در آشــتی وارد 

شود.
 امــا چنین رویکردهایی مقابــل چهره ای چون 
زاکانــی جوابگو نیســت.به هر شــکل آنچه از 
مهمترین بخش های مناظــره دوم بود، رونمایی 
زاکانــی از چهره واقعی زاکانی بــود و مهمتر از 
همه، آشکار شــدن کارشکنی سعید جلیلی در 
طول دولت های حسن روحانی در فضاسازی برای 
ممانعت به عمــل آوردن از تصویب لوایح مربوط 

به FATF و گروگان گیری معیشت یک ملت.

دفتر حســن روحانی در نامه ای به کمیســیون بررســی 
تبلیغــات انتخابات ریاســت جمهوری، با محرز دانســتن 
اتهامات واردشده توســط برخی داوطلبان در مناظره دوم 
علیه روحانی، دولت وی و افراد منتســب، خواســتار عمل 
به وظیفه قانونی و وعده اعلام شده توسط کمیسیون برای 

تخصیص فرصت دفاع و پاسخ به این ادعاها شد.
متن کامل نامه به این شرح است:

 کمیسیون محترم بررسی تبلیغات انتخابات چهاردهمین 

دوره ریاست جمهوری
احترامــاً پــس از اتهامــات و توهین های آشــکار برخی 
نامزدهای انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در 
مناظره دوم علیه دکتر حسن روحانی و دولت ایشان و افراد 
منتسب، با ذکر نام و نشان دادن تصاویر، طبق اعلام مکرر 
ســازمان صداوســیما پس از این اظهارات، برای تخصیص 
فرصت پاســخ به افراد غائب مطابق قانون، درخواست دفاع 
در اســرع وقت، در چارچوب همــان برنامه، زمان و مدت 

مشابه را تکرار می کنیم.
 درخواســت پاســخ به ادعاهــای مناظــره اول طی نامه 
۱۴۰۳/۰۳/۲۹ بــا ایــراد بهانه عدم ذکــر مصادیق توهین 
و تهمــت ممکن نشــد، اما بــا آنچه در مناظــره دوم در 
 ۱۴۰۳/۰۳/۳۱گذشــت، امیدواریم تردیدی برای اعضای 
محترم این کمیســیون باقی نگذاشــته باشد که اظهارات 
بیان شــده، توهین آشــکار و اتهام مستقیم است که طرح 
آن ها مصــداق هتک حرمت و شــخصیت افراد حقیقی و 

حقوقی بوده که قابلیت پیگیری قانونی و قضائی دارد.
 حــال که برخــی داوطلبان تائید صلاحیت شــده چنین 
بی محابا اصول اخلاقی و حقوقی را زیرپا گذاشته و در غیاب 
دکتر روحانی و افراد نامبــرده، صحنه مناظره را برخلاف 
تأکید مکــرر مقام معظم رهبری به عرصــه لجن پراکنی، 
تهمــت و تخریب تبدیل کرده اند، انتظار می رود ســازمان 
صداوســیما و آن کمیسیون به وعده و وظیفه قانونی خود 

برای تخصیص فرصت کافی در زمان مشابه عمل کنند.

واکنش روحانی به ادعاهای زاکانی در مناظره دوم

از افشاگری پورمحمدی تا سکوت جلیلی؛

مناظرات روی دور »تنُد«

میکروفن بسته ای که نماد 
»صداهای خاموش« شد

وقتی صدا و سیما ، رئیس دانشکده سازمانی خودش را به 
عنوان کارشناس به برنامه انتخاباتی قالب می کند

وقتی رئیس دانشکده صدا و سیما، به جای نقد کاندیدای 
ریاست جمهوری، به موضوعات شخصی مشاور او وارد می 

شود.
وقتی بعد از ورود به موضوعات شخصی، "خود دادستان 

پنداری" اش گل می کند و اتهام می زد.
وقتی مشاور کاندیدا می خواهد برای دفاع از خود سخن 
بگوید و پاسخ اتهامات را بدهد ولی میکروفن او را قطع می 

کنند تا همچنان تک صدایی برقرار باشد
می شود یکی از دو راه را انتخاب کرد:

یا
 به همین که صدا و سیما اجازه داده "یکی غیر از خودشان" 
جلوی دوربین بنشیند رضایت داد و حالا که میکروفن را 
بسته اند، پانتومیم بازی کرد و لبخند زد و نهایتاً منتظر بود 

تا شاید اتاق فرمان لطف کند و پیچ صدا را کمی باز کند
یا 

صحنه را مقلوبه کرد و میکروفونی که بســته شده را به 
عنوان "نمــاد صداهای خاموش ملت" روی همان صحنه 
پرتاب کرد تــا بدانند حتی نجیب ترین و علمی ترین و 
صبورترین و فاضل ترین ایرانی ها نیز می توانند سربزنگاه، 

حتی با میکروفن بسته نیز، رساترین صداها باشند.
هرگز کاسه صبر یک ایرانی و ملت ایران را لبریز نکنید.

سنگ بنای کج و معوجی که گذاشته اند؛

وعده های "رایگان" 
برای سکانداری "پاستور"

سنگ بنای مناظرات کج و معوج برای سکانداری ریاست 
جمهوری کشور از زمانی آغاز شد که اجازه دادیم از صدا 
و ســیمای ملی تهمت زنی ها و لجن پراکنی هایی که 
بســیاری از آن ها فاقد ارزش واقعی و حقوقی بود شکل 
بگیرد و از این طریق موجبات خوش آمد مردم را فراهم 
سازیم تا سبد رای خود را پر و پیمان سازیم! همین شد 
که مناظرات به جای بررسی برنامه های نامزدها و تطبیق 
آن با شرایط کشور ،خواستگاهی برای وعده های پوشالی 
تبدیل شد و البته این همه ماجرا نیست چراکه برخی از 
نامزدها به علت نداشتن برنامه و نفس سلیم ،رو به تهمت 
زنــی و لجن پراکنی هایی کردن که تــا امروز ادامه دارد 
و حتی با توصیه مقــام معظم رهبری مبنی بر پرهیز از 
هرگونه رفتاری این چنینی در مناظرات با وجود دایه دار 
بودن ولایت پذیری و حرکت در این مســیر اما بازهم پا 
را فراتر گذاشتند و وعده هایی دادند و میدهند که مردم 
را بیشــتر مایوس و نا امید از کارایی میکنند. اگر درمان 
زنان باردار و جمعیت کهنسال کشور تا کنون به صورت 
رایگان امکان پذیر و شدنی بوده و انجام نشده بی تردید 
تمام روسای جمهور گذشته به واسطه عدم انجام آن باید 
مجازات میشــدند!! درمان رایگان بدیهی و طبیعیســت 
اما میزان و درصد آن بســتگی به وضعیت کشور از نظر 
اقتصادی و امکانات اجتماعی و ملزومات فرهنگی دارد که 
تاکنون میسور نبوده است بنابراین نامزد انتخاباتی که سه 
سال پیش یک "نه" محکم از مردم شنیده چه لزومی دارد 
در بین ۶ نفر نامزد فعلی دوباره ظاهر شود و از طریق کلید 
واژه های تکراری و البته نخ نمای قدیمی فرصت حضور 
را از دیگر نامزدهای متین و موقر برنامه دار بگیرد! متانت 
و وزین بودن بایــد در چهره و بیان رییس جمهور مردم 
کشوری با تمدن کهن و زبانزد ایرانی به چشم بیاید و دیگر 
زمان "لمپنیســم" و فرافکنی ها ، گذشته است و همین 
دلیلیست که این گونه افراد دیگر مقبول مردم نیستند! 
کسانی که در سه سال گذشته مسولیت اجرایی داشتند 
و به زعم مشاهدات و شعور افکار عمومی شهروندی حتی 
در دایره کاری خودشان ولو کوچک نتوانستند منشا اثر 
خاصی باشند چرا باید به خود اجازه بدهند که از تریبون 
رسمی کشور سواستفاده کنند و به تخریب چهره هایی 
بپردازند که کمترین خدمتشــان امروز اشتغال ۳۰ هزار 
نفری و کارآفرینی مولــد و تاثیرگذار آن هم نه فقط در 
دل پایتخت بلکه در نقاط کمتر برخوردار همین کشــور 
بوده است!! شما که قرار است درمان را برای زنان باردار و 
افراد کهنسال مثل خیلی چیزهای دیگر که وعده دادید 
رایگان کنید چرا نتوانستید حتی پله برقی های شهری از 
جمله پل های عابر پیاده و مترو و ...را برای همین قشــر 
خاص ســرپا نگه دارید؟! شما در همین حد کوچک هم 
توانایی های خودتان را در سه سال سکانداری به هر دلیلی 
از جملــه تحریم ها که ناچیز و بی مقدار تلقی میکردید 
"عاجز " ماندید!! شــما در مبلمان شهری چه کردید که 
امــروز به جای "انگ" زدن به افراد در تریبون رســمی از 

آن دفاع کنید؟!
 شما در این سه سالی که فرصت داشتید توانستید معضل 
چاله های وســط بزرگراه ها و خیابــان های پایتخت را 
برطرف کنید که همین جمعیت کهنســال و زنان باردار 
که نگرانشان هســتید و قصد رایگان کردن درمانشان را 
دارید در دســت اندازهای شــهری رگ به رگ نشوند و 
آسیب نبینند!! شما به جز نقد همیشگی دیگران که شده 
جزو وظایف همیشــگیتان اگر فقط کمی خودتان را نقد 
میکردید و به جای غوغاســالاری های مختص خودتان 
فقط به رســیدگی همین شــهر تهران بسنده و تمرکز 
میکردید حتما حرف های بهتری برای گفتن داشــتین 
و نیاز به وعده طلای رایگان و...به مردم فهیم کشــوری 
نبود که وعده های امروز شــما برایشــان "خاطره" است. 
اگرچه حتما در بیــن نامزدهای فعلی گزینه و یا گزینه 
های اصلحی وجود دارند که به جای فرافکنی های مخرب 
و انگ چسبانی برنامه هایی نه از جنس وعده بلکه شدنی 
و امکان پذیر هم ارائه داده اند و برای هدایت در "پاستور" 
منطقی تر به نظر میایند. به هرحال بی تردید با یارکشی 
های انجام شده بعد از مناظرات برخی از چهره های فعلی 
عقب نشینی کرده و جای خودشــان را به افراد دیگری 
میدهند که پوششــی عمل کرده باشند اما واقعیت این 
است که همیشــه هم نقش "منفی" بازی کردن جذاب 
نیست به خصوص اینکه دیگر نقش هم نباشد و بخشی از 

شخصیت وجودی شود.

سوژه داغ

یادداشت

گاردین: 

پزشکیان چشم به بهبود رابطه
 با آمریکا دارد

رقبای محافظه کار پزشــکیان، او را نمادی از 
دوره سوم دولت روحانی دانسته اند...پزشکیان 
تاکید کرده که لازم است ایران درهای خود را 

به روی جهان خارج باز کند.
تنهــا نامزد اصــلاح طلب انتخابات ریاســت 
جمهوری ایران، به بهبود روابط با آمریکا چشم 
دارد. روزنامه گاردین انگلیس در گزارشــی به 
قلم "پاتریک وینتور" دبیر سرویس دیپلماتیک 
خــود، کاهش تنش و بهبود رابطه با آمریکا را 
مهم ترین گزینه سیاســت خارجی تنها نامزد 
مورد حمایت اردوگاه اصلاح طلبان دانســته 

است.
در این مطلب آمده اســت: مسعود پزشکیان 
امیدوار است که شــهروندان بی علاقه به رای 
دادن را به خــود جلب کند و مذاکرات درباره 

توافق هسته ای کشور را احیا کند.
تنها نامزد اصلاح طلبان در انتخابات ریاســت 
جمهوری ایران در ماه جاری گفت که خواهان 
بهبود روابط با ایالات متحده اســت و رقبای 
محافظه کار خود را متهم کرد که برای احیای 

برجام تلاش کافی به خرج نداده اند.
پزشــکیان که جواد ظریف وزیر ســابق امور 
خارجه را به عنوان مشــاور سیاست خارجی 
خود معرفی کرده است، همچنین تاکید کرد 
که در صورت رسیدن به مقام ریاست جمهوری 
در روابط تهران و مسکو بازنگری کند چون به 
گفته او قدرت های شرقی نباید فکر کنند که 

آنها تنها گزینه ایران هستند.

احضار حافظ منافع کانادا و ابلاغ 
پیام اعتراض شدید ایران

حافــظ منافع کانادا در تهران بــه وزارت امور 
خارجه احضار و پیام اعتراض شــدید ایران به 

وی ابلاغ شد.
در پی اقدام خصمانه دولت کانادا در تروریستی 
توصیف کردن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
روز پنجشــنبه ســفیر ایتالیــا در تهران که 
مســئولیت حفاظت از منافع کانادا را بر عهده 
دارد، توســط مدیرکل آمریکا بــه وزارت امور 

خارجه فراخوانده شد.
در ایــن فراخوان، اعتراض شــدید جمهوری 
اســلامی ایران به اقــدام غیرقانونی و خلاف 
حقــوق بین الملل دولت کانادا به حافظ منافع 
این کشور ابلاغ و ضمن هشدار نسبت به تبعات 
این اقدام، بر حق ایران در اتخاذ تدابیر لازم و 

اقدامات متقابل تاکید شد.
ســفیر ایتالیا گفت: مراتب را سریعا به دولت 

کانادا منعکس خواهد کرد.

واکنش آذری جهرمی
 به افشاگری پورمحمدی

FATF درباره 
آذری جهرمــی در واکنــش بــه افشــاگری 
پورمحمدی درباره FATF نوشت: آیا این نوع 

تفکر شایسته مدیریت بر این کشور است؟
آذری جهرمی نوشت: پورمحمدی: جلیلی در 
شورای عالی امنیت ملی به من گفت: »ما اگر 

شما مسوول باشی، با FATF موافقیم«
می دانید کــه آثار عدم اجــرای FATF در 

کشور چیست؟
نپیوستن به FATF با سفره مردم چه کرد؟ 

سفره از مابهتران چه؟
آیا این نوع تفکر شایسته مدیریت بر این کشور 

است؟

واکنش رئیس صدا و سیما
 به درخواست روحانی

رییس سازمان صدا و سیما می گوید: هر فردی 
از هر جریان و گرایش سیاســی که نام او در 
مناظرات انتخاباتی برده شده اگر شکایت دارد، 
می تواند شکایت خود را به کمیسیون بررسی 
تبلیغات ارسال کند، کمیسیون این شکایت را 
بررسی خواهد کرد و ما هم طبق نظر کمیسیون 
عمل خواهیم کرد. پیمان جبلی درباره انتقاد 
بررسی از شــخصیت ها و جریان های سیاسی 
نســبت به نحوه برگزاری مناظرات انتخاباتی 
کاندیداها، بیــان کرد: دیدگاه هــا، نظرات و 
نقدهای مربوط به برگزاری برنامه های تبلیغاتی 
به ویژه مناظره ها را با احترام دریافت می کنیم 
و مواردی کــه قابل اعمال باشــد، به صورت 

جزئی اعمال خواهیم کرد.

کوتاه ازسیاست

سفرهای تبلیغاتی و انتخاباتی
 نخست وزیر انگلیس 

دیدار "نانسی پلوسی" رئیس سابق مجلس نمایندگان آمریکا
 رویترز PA  با "دالایی لاما" رهبر معنوی در تبعید تبتی ها در هند

به روایت تصویر
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شوک نیمایی به بازار فولاد 
 اسفند ماه سال گذشته، کمیته برگشت ارز حاصل از صادرات، تمامی صادرکنندگان زنجیره فولاد را مکلف کرد تا 
از اول فروردین ســال جاری نســبت به عرضه ۱۰۰ درصدی ارز خود در سامانه نیما اقدام کنند. مدیرعامل شرکت 
خدمات عمومی فولاد ایران درباره این قانون و تاثیر آن بر بازار فولاد و صادرات آن، گفت: این تصمیم می تواند بازار 
را به رکود کشــانده و تأثیر منفی بر رونق تجارت های خارجی بگذارد. صادرکنندگان به دلیل اجبار به بازگرداندن 
کل مبلغ ارز حاصل از صادرات، انگیزه خود را برای تجارت از دست می دهند. حسین وجودی یزدی همچنین درباره 
اینکه صادرکننده فولادی دیگر نمی تواند در قبال واردات، صادرات داشــته باشد نیز افزود: پیش از این صادرکننده، 
مواد اولیه اش را بدون اینکه در صف تخصیص ارز بماند با ارز صادراتی خود وارد می کرد، اما اکنون باید در ســامانه 
نیما ثبت سفارش کند و منتظر بماند. طبیعتا به زودی تاثیر آن بر تجارت های مرتبط با فولاد نمایان می شود. حسین 
وجودی یزدی، مدیرعامل شــرکت خدمات عمومی فولاد ایران گفــت: صادرات فولاد دیگر توجیه اقتصادی ندارد و 

رکود بازار  و تاثیر آن بر سفره مردم طی چند ماه آینده مشهود می شود.

نیازمند اصطلاحاتی در مدل تخصیص بودجه به استان ها هستیم
نماینده مردم ســراب در مجلس گفت: تخصیص منابع را به جای استانی باید پروژه محور کنیم یعنی به جای اینکه 
منابع را در استان ها توزیع کنیم این منابع به پروژه ها تخصیص داده شود.مجید نصیرپور ، در ارزیابی خود از توزیع 
منابع بودجه ای در اســتان ها و الزامات لازم در این بخش، گفت: راه های متعددی در زمینه توزیع صحیح اعتبارات 
استانی وجود داشته و دارد؛ یکی از راه هایی که مسئولین مدنظر قرار داده اند، تفکیک اعتبارات استانی و ملی است. 
در قالب این رویکرد پروژه هایی با ماهیت ملی و پروژه هایی با ماهیت استانی تعریف شده است.نماینده مردم سراب 
در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: در قالب این رویکرد منابعی برای استان ها تعریف شده که در شورای برنامه 
ریزی اســتان ها به پروژه ها تخصیص داده می شــود و اعتبارت پروژه های ملی هم از ســوی دستگاه های اجرایی 
مدیریت می شــود.این نماینده مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: به نظر بنده ما سالها است این موضوع را تجربه 
می کنیم و متاسفانه این قبیل مدل ها مشکلات در توسعه کشور را حل نکرده است.به اعتقاد بنده ما باید تخصیص 

منابع را به جای استانی، پروژه محور کنیم .

اخبار  کوتاه

چند روز دیگــر که بگــذرد، چهاردهمین دوره 
یکی  و  می شود  برگزار  ریاست جمهوری  انتخابات 
از ۶ کاندیدا، در نهایت راهی پاستور خواهد شد. 
در این روزها وعده های مختلفی از سوی کاندیداها 
در حوزه های مختلف اقتصاد شنیدیم و به خصوص 
صحبت هایی درباره شرایط بورس شد؛ آن هم در 
برهه ای که ایام خوشی در بازار سرمایه مشاهده 

نمی شود.

اما آنچه که در میان این وعده ها اهمیت دارد، از نگاه 
کارشناســان این است که شــاید ظاهر وعده ها زیبا 
باشد، اما مهم این اســت که تا چه حد امکان تحقق 
دارد.فردین آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه واکنش 
به دیــدگاه کاندیداها در حوزه بازار ســرمایه گفت: 
درباره مباحثی که کاندیداها مطرح کردند و مناظراتی 
که دیدیم، در دو بخش فکر می کنم می توانیم مسایل 
را تحلیل کنیم.وی افزود: یک بخشی، ظاهر صحبت ها 
اســت که انواع و اقسام صحبت ها را شاهد بودیم و به 
نوعی وعده هایی داده می شود؛ برای مثال ما بلافاصله 
نقدینگی را کنترل می کنیم، تورم را پایین می آوریم، 
ســطح معیشــت مردم را بهبود می دهیم و وضعیت 
بــورس را مجددا احیا می کنیم.این کارشــناس بازار 
ســرمایه با بیان این که این وعده ها را ما هم اکنون به 
صورت ظاهری شاهد هســتیم، تصریح کرد: اما روی 
دیگر ســکه این اســت که ببینیم چه عوامل کلیدی 
باعــث احیای وضعیت اقتصــادی و نیز احیای روابط 

بین الملل می شود که در نهایت یک ضریب فزاینده ای 
در بهبــود وضعیــت اقتصــاد ایجاد خواهــد کرد و 
می توانیــم با تمام دنیا ارتباط برقرار کنیم و تحریم ها 
نیز رفع شود.آقابزرگی یادآور شد: این نکات و مسایل 
برون مرزی و رفع تحریم ها به زعم مســوولان چه در 

گذشته و چه در حال حاضر در حداقل است.

ë بخش خصوصی در اولویت قرار گیرد
این کارشــناس بازار ســرمایه در ادامه گفت:موضوع 
دیگــری که من دیدم فقط یکــی از کاندیداها درباره 
آن صحبت کرد و نقطه قوت را در همین جا می بینم، 
اشاره ایشــان به مشــارکت بخش خصوصی، تکریم 

بخش خصوصی و دعوت از دولت اســت که در کنار 
دولت بتوانند توانمندی های خودشــان را به اجرا در 
بیاورند.وی تصریح کرد: ما این موضوع را باید به عنوان 
یک نقشــه راهبردی و استراتژیک در دستور کار قرار 
دهیم و وجاهت قانونی هــم دارد؛ آن هم با توجه به 
اصل ۴۴ قانون اساسی مبنی بر کوچک سازی دولت، 
واگذاری امور اقتصادی بــه بخش خصوصی و ایفای 
نقش نظارت.آقابزرگی متذکر شد: شهید رییسی هم 
قبل از انتخابات این نکته را بارها مطرح کرده بود که 
ما به عنوان دولت باید کنار باشــیم و بخش خصوصی 
بیاید به ما ایده دهد و بر همان اساس سیاست گذاری 

کنیم.

ë وعده هایی که داده می شود، باید عمل شود
این کارشــناس اقتصادی همچنیــن گفت: موضوع 
بعدی، تمکیــن و تکلیف دولت بــه اجرای اصل ۴۴ 
قانون اساســی اســت که متاســفانه در دو سه دهه 
گذشــته به طــور مرتب به تعویق افتــاده و به انجام 
نرســیده اســت.آقابزرگی افزود: این یک نقطه ضعف 
اســت که رییس دولت، قبــل از انتخابات حرف هایی 
بزند که بعد از انتخابات در برابر عمل انجام شــده ای 
قرار بگیرد که نیاز باشد بودجه اش را سالانه ۲۰ درصد 

به خاطر پرداخت حقوق ها افزایش دهد.
 با این شــرایط مــا دوباره وارد همان ســیکل باطل 
می شویم که مجددا این صحبت ها جامه عمل نخواهد 
دید.وی تصریح کرد: این، به یکی از ایرادات و انتقاداتی 
تبدیل خواهد شــد. شاید به شکل و ظاهر منطقی به 
نظر برسد که صحبت شــده باشد، اما در نهایت اجرا 
نمی شود.این کارشــناس بازار سرمایه عنوان کرد: بر 
این اســاس من فکر می کنم در مورد بورس هم اگر با 
دقت بیشــتری نگاه کنیم، نکات کلیدی این است که 
ما بتوانیم اصلاحات اساســی در موضوعیت حکمرانی 

دولت در بازار سرمایه انجام دهیم.
آقابزرگی تاکید کرد: به زعــم من در این زمینه باید 
انقلابی صورت بگیرد و تحول چشــم گیری داشــته 
باشــیم. کاهــش دخالت هــای دولت چــه در مقام 
قانون گــذاری و چه در مقام اجرایی در حوزه اقتصاد، 
قیمت گذاری دســتوری، تعیین نرخ بهره، دستکاری 
قیمت ارز، تعیین قیمت ارز، انتشــار اوراق به واسطه 
کمبود نقدینگی و کسری بودجه، جزو نکاتی است که 

در دستور کار قرار گیرد.

کاندیداهای ریاست  جمهوری  حرفی نزنند که  نتوانند به آن عمل کنند 

وعده ها شیرین، اما واقعیت تلخ

با حسین عبده تبریزی مشاور اقتصادی این روزهای 
مسعود پزشــکیان به گفتگو پرداختیم.عبده تبریزی 
معتقد اســت که نیازمند یک اصلاحــات اقتصادی 
اساسی هستیم که البته این اصلاحات چندین مولفه 
مهم دارد که در کنار اقدامات دولت، مردم نیز باید از 

آن حمایت کنند.
او معتقد است که مسعود پزشکیان و تیم اقتصادی او 
به شــدت بازار رقابت را قبول دارند و نگران شکست 

و گسست بازار و حوزه بهداشت و آموزش هستند.

ë  بــرای ورود به بحث ابتدا یــک تحلیلی از
وضعیت اقتصادی ایــران ارائه کنید و اینکه 
چطور می توان با توجه به رشــد اقتصادی که 
در دولت سیزدهم رخ داد، دولت آینده با چه 
همفکــری و فعالیتهایی می تواند این رشــد 

اقتصادی را ادامه دهد و بیشتر شود؟
شــرایط کشور در حال حاضر دشوارتر از شاید دوران 
جنگ تحمیلی باشــد و حتــی در مناظره هایی که 

توســط نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری صورت 
گرفت، مســعود پزشکیان به خوبی به آن اشاره کرد. 
چرا که در زمان جنگ تحمیلی، مسائل محیط زیست 

و آب و تحریم ها را نداشتیم.
از هر حوزه ای که نگاه می شــود دولتی که مســتقر 
خواهد شد حالا چه شخص دکتر پزشکیان و یا هر ۵ 

نامزد دیگر، اقدامات مهم زیادی باید صورت بگیرد.
 اولین اقدام دولت آینده، ســرمایه گذاری است. این 
منبع باید از کجا تامین شود؟ به بودجه وقتی مراجعه 
می شــود می بینیم که اصلا جای هیچ بحثی برای 

سرمایه گذاری نیست. 
نگاه به بانک ها می شود می بینیم که بانک ها ناتراز 

هستند. پس نگاه می کنیم به ارز. 
درست است که تحریم داریم اما به هر حال در حال 
فــروش نفت هســتیم و در این ۳ ســال اخیر هم با 
فروش نفت توانســتیم منابع خوبی به دست بیاوریم 
و رشد اقتصادی قابل ملاحظه ای هم از فروش نفت 

حاصل شد. 

ë برای حل این مشکل چه باید کرد؟
اگر بخواهیم این مشــکل را مرتفع کنیم به مولفه ها 

باید توجه داشت.
 اولین مولفه اصلاحات اقتصادی است که ما این هدر 
رفتی را که در منابع نفت و گاز داریم بتوانیم کنترل 

کنیم و بتوانیم از آن بهره برداری کنیم..
 بالاترین ذخایر گاز دنیا را داریم نباید به خاطر نبود 

انرژی صنایع آن تعطیل شود.
 در اتفاقــی که خواهد افتاد این ها نیز ســرمایه نیاز 

دارند چرا که تصور می کنم. 
سرمایه گذاری ها ۱۷ سال است که در حوزه نفت و 
گاز از اســتهلاک کمتر است یا حداقل نرخ رشد آن 

کاهشی بوده است.
 ۳ تا ۴ سال است که در کل اقتصاد، استهلاک بیشتر 
اما اینجا طولانی تر است و این بدین معنی است که 

سرمایه گذاری نیاز است.
 مولفه دیگر نیز طبعا این اســت که بــا دنیا ارتباط 

بیشتری داشته باشیم 

ë  در گفتار و مناظره ها نیز مشــخص بود که 
باید  پزشکیان به این موضوع تاکید دارند که 

مناسبات بین المللی را افزایش دهیم؟
نموداری از سوی پزشکیان در مناظره نشان داده شد 
که اصلاحات اقتصادی نیازمند ســرمایه و باز شدن 

مناسبات بین المللی است.
 چرا که اگر پول نباشد و یکدفعه اصلاحات اقتصادی 
انجام شــود و قیمت ها افزایش یابد مشکلاتی ایجاد 
می شــود. بر عکس آن را هم در ایران داشــتیم که 
روابــط خارجی را اصــلاح کنید و پــول اضافی هم 

موجب بیماری هلندی می شود.
 محور ســوم هم که بســیار مهم است حمایت مردم 

است. 
یعنی مردم باید اصلاحات را بپذیرند که مسیر درست 

پیش می رود و اعتماد کنند.
 چرا کــه الان رابطه دولت و ملت چندان مناســب 
نیســت و هر اقدامی که دولت انجام می دهد کمتر 

باورپذیری وجود دارد. 

مشاور اقتصادی پزشکیان از دغدغه های  این کاندیدا سخن می گوید 

دولت نیازمند حمایت  ملت 

گزارش

ضعیف  سیاست در تامین مالی توسعه

مهدی هاشم زاده/ کارشناس مسائل اقتصادی 	
مسئله تامین مالی ریالی توسعه یکی از مسائل راهبردی و بسیار مهم 
کشــور است که حتی با وجود تاکیدات فراوان در این زمینه، باز هم 
متاســفانه اجرای بسیار ضعیفی داشتیم و حتی در سطح کلان هم 
مشــاهده می کنیم که هیچ فردی و حتی هیچ دولتی و شخصی به 
دنبال تبیین و ایجاد مســیر در این زمینه نیست.مسئله تامین مالی 
ریالی توســعه یکی از مسائل راهبردی و بسیار مهم کشور است که 
حتی با وجود تاکیدات فراوان در این زمینه، باز هم متاســفانه اجرا 
بسیار ضعیفی داشتیم و حتی در سطح کلان هم مشاهده می کنیم 
که هیچ فردی و حتی هیچ دولتی و شخصی به دنبال تبیین و ایجاد 
مسیر در این زمینه نیست؛ با اینکه بحث شرکت سهام عام پروژه رو 
به وزارت اقتصاد و حتی معاون اول دولت ارائه کردیم، ولی نســبت 
به اجرای آن و مشــارکت ریالی و ســرمایه گذاری خرد مردم در آن 
اقدامی نکردند.از طرف دیگر یکی از مهم ترین مشکلات بازار سرمایه، 
عدم عمق بخشــیدن به بازار و همچنین نبود سهام های خوب و با 
سازوکار های جدید تضمینی مالی جهت اطمینان بخشیدن به سود 
مردم اســت. این مشکل سبب شده اســت که بازار سرمایه نه تنها 
به یک بازار برای تامین مالی تولید تبدیل نشــود؛ بلکه با مشکلات 
فراوانی نیــز روبرو گردد که موجب عدم اطمینــان دوباره مردم به 
مسئله ســرمایه گذاری در بازار سهام شده اســت.یکی از مهم ترین 
ابتکاراتی که باید در دولت بعدی نیز به آن پرداخته شود؛ بحث عمق 
بخشیدن به بازار سرمایه با تکیه بر پروژه های راهبردی کشور و دولت 
چهاردهم در زمینه تکمیل زنجیره ارزش و توســعه ابرپیشران های 
اقتصادی نظیر ساخت پتروپالایشگاه و توسعه میادین مشترک کشور 
اســت. رویکرد شرکت سهام عام پروژه با تکیه بر ابزار های راهبردی 
نظیر سهام ممتاز سودی و اعطای آن به مردم سرمایه گذار در سهام 
پروژه های مذکور، برای اولین بار بعد از انقلاب، ســازوکار تضمین را 
برای ســرمایه گذار مردم در بازار سهام و در عین حال اعطای سهام 
پروژه به مردم را فراهم خواهد کرد.شــرکت سهام عام پروژه یکی از 
مهم ترین بستر های ســرمایه گذاری مردم است که علاوه بر تامین 
مالی غیردولتی پروژه های راهبردی دولت، یک بســتر مناسب برای 
ســرمایه گذاری مردم نیز فراهم خواهد کرد که در آن، امکان سود 
تضمینی به اندازه ســود بانکی برای سرمایه گذار فراهم خواهد شد. 
در عین حال در صورت سوددهی پروژه بیشتر از سود بانکی، قیمت 
سهام و سود تقسیمی سهام نیز به سرمایه گذار پرداخت خواهد شد 
و از همین رو پذیره نویســی و عرضه در بازار اولیه شرکت سهام عام 
پروژه راه نجات بورس و بازار سرمایه خواهد بود.نکته مهم این رویکرد، 
تبدیل شــدن بازار سرمایه به محور اصلی هدایت نقدینگی مردم به 
سمت تولید و ایجاد امکان سرمایه گذاری در توسعه اقتصادی کشور 
حتی با ۱۰۰ هزار تومان و اخذ ســود مناســب در این ابرپروژه های 
تعریف شده ذیل شرکت سهام عام پروژه است که با حکمرانی کامل 
ریال و با نقدینگی جامعه، زمینه را برای توسعه پروژه های راهبردی 
دولت بدون یک ریال بودجه دولتی و با مدل جدید و رفع اشکالات 
قبلی مشــارکت عمومی خصوصی به نجات اقتصاد کشور و هدایت 
پول های نقد و ســرگردان به سمت تولید ختم خواهد شد؛ بنابراین 
یکی از دغدغه های جدی برای اینکه رئیس جمهور  آتی  باید مسئله 
مربوط به بسترســازی برای سرمایه گذاری مردم در جهت توسعه و 
رشد تولید باشد و از همین رو روی این موضوع باید تمرکز کرد.آنچه 
واضح است مسئله تامین مالی ریالی توسعه یکی از مسائل راهبردی 
و بسیار مهم کشور اســت که حتی با وجود تاکیدات فراوان در این 
زمینه، باز هم متاسفانه اجرا بسیار ضعیفی داشتیم و حتی در سطح 
کلان هم مشــاهده می کنیم که هیچ فــردی و حتی هیچ دولتی و 

شخصی به دنبال تبیین و ایجاد مسیر در این زمینه نیست.

یادداشت



کنید    توصیه اقتصادی به دولت آینده: نهادها را از چتر معافیت مالیاتی خارج 
 عضو هیئت علمی دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه شریف از چالش های مالیاتی دولت آینده می گوید.محمد وصال بر 
این باور اســت که هر دولتی بر ســر کار بیاید طبیعتا باید هزینه های خود را تامین کند و در وضعیت کسری بودجه نگاه 
دولت به افزایش مالیات اســت.این استاد دانشــگاه با بیان چالش اصلی دولت آینده در حوزه سیاست های مالیاتی، راهکار 
کم هزینه در این زمینه را نیز مطرح کرد.وصال یکی از الزامات سیاســت مالیاتی دولت چهاردهم را تعریف پایه های جدید 

مالیاتی بدون فشار بر گروه مزد و حقوق بگیر می داند.

متناسب  سازی یارانه ها با تورم 
از اولویت های اصلی مجلس باشد

نماینده مردم ارومیه در مجلس معتقد است متناسب سازی یارانه ها با تورم 
باید یکی از اولویت های اصلی مجلس دوازدهم باشد.ســید سلمان ذاکر با 
اشاره به موضوعاتی که باید اولویت اقتصادی مجلس دوازدهم باشد، گفت: 
متناسب سازی یارانه ها با تورم باید یکی از اولویت های اصلی مجلس دوازدهم 
باشــد تا از این طریق می توان معیشت قشر پایین جامعه را بهبود بخشید.
وی ادامه داد: همچنین توزیع مناسب کالابرگ با هدف تامین گوشت، مرغ، 
برنج و... می تواند غنی شدن ســفره مردم و رضایتمندی آن ها را به دنبال 
داشــته باشــد و باری از دوش خانوارها کم خواهد کرد، البته اکنون منابع 
دولت برای توزیع مناســب کالابرگ نامناسب است، به همین دلیل باید در 
راستای افزایش این منابع تلاش کرد چراکه تامین مایحتاج ضروری مردم 
بسیار حائزاهمیت است.وی با بیان اینکه همسانسازی حقوق بازنشستگان با 
شاغلان و پیگیری برای اجرای قانون تصویب شده در مجلس یازدهم مسئله 
مهم دیگری اســت که باید مدنظر قرار داد، افزود: تلاش برای افزایش بیمه 
بازنشستگی و سلامت به  ویژه کارگران ساختمانی از دیگر مسائلی است که 

باید مورد توجه قرار داد .

ضرورت بازنگری در سیاست های تامین بازار برنج

ســخنگو انجمن واردکنندگان برنج ایران اعلام کرد: در آســتانه دوره 
ممنوعیت واردات برنج و باتوجه به مقادیر محدود ترخیص شــده این 
محصول از ابتدا ســال تا کنون ضرورت بازنگری درسیاست ها اجتناب 
ناپذیر است.مجیدرضا خاکی، با اشاره به اعمال ممنوعیت قریب الوقوع 
ترخیص برنج از ابتدای مردادماه ســال جاری و عدم بازگشایی سهمیه 
ثبت ســفارش برنج برای تیرماه تا این لحظــه گفت: این نگرانی وجود 
دارد که با توجه به مهلت اندک باقی مانده کمتر از یک ماه و همچنین 
تعطیلات رســمی کشــورهای هند و پاکســتان، امکان خرید، حمل و 
ترخیص محموله های برنج از گمرکات کشور تا پیش از دوره ممنوعیت 
عملًا ممکن نشــود.خاکی با اعلام این مطلب ادامه داد: این مســاله در 
کنار واردات محدود ۲۳۰ هزار تنی برنج طی ســه ماه نخســت سال، 
به ویژه در آســتانه فرا رســیدن ماه محرم که از مقاطع پرمصرف این 
محصول اســت، می تواند زمینه ساز کمبود برنج در بازار، رسوب کالا در 
گمــرکات و همچنین تحمیل هزینه هــای مضاعف به بازرگان از جمله 

دموراژ، انبارداری، فساد کالا، استهلاک سرمایه و نظیر آن شود.

مریم فکری/ گروه   اقتصاد 
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در حالی که یک هفته به چهاردهمین انتخابات 
ریاست جمهوری باقی مانده، عضو شورای عالی 
آموزش و پرورش توصیه هایی از جنس آموزش 
و پرورش به رئیس دولت چهاردهم دارد و علاوه 
بر اینکه خواســتار ارتقای جایــگاه بزرگترین 
وزارتخانه کشور است، از دردهای این وزارتخانه 
و راه های علاجش گفــت و از رئیس بعدی قوه 
مجریه خواســت علاوه بر اجرای ســند تحول 
بنیادین، عدالت آموزشی را نیز در سراسر کشور 

ساری و جاری کند.

مهدی نوید ادهم، اولین و اصلی ترین نکته ای که رئیس 
جمهور آینده باید به آن توجــه کند را ارتقای جایگاه 
آموزش و پرورش به دلیــل نقش آن در فرایند تربیت 
نیروی انســانی و توسعه کشور دانســت و اظهار کرد: 
رییس جمهور به عنوان مهمترین مقام اجرایی کشــور 
باید اعلام  کند نســبت به کیفیــت آموزش و پرورش 
و ارتقایش چــه دیدگاهی دارد و آیا بــه آن به عنوان 
نهادی موثر در فرآیند توســعه اعتقاد دارد؟ چرا که در 
این صــورت باید برای ارتقای کیفیت این نهاد و بهبود 
آن برنامه ریزی و سرمایه گذاری کند؛ در غیر این صورت 
آموزش و پــرورش در اولویتهای دوم، ســوم و چهارم 

دولت آتی قرار خواهد داشت.
 وی با بیان اینکه علی رغم نگاه های شوق انگیز امام)ره( 
و مقام معظم رهبری طی چند دهه گذشــته نسبت به 
آمــوزش و پرورش اما در مقام عمل، سیاســتگذاری ها 
نشــان داده آموزش و پرورش در اولویت اول هیچکدام 
از دولتها نبوده اســت تاکید کرد: به همین دلیل است 
که مشــکلات وزارت آموزش و پرورش در طول زمان 
انباشــته و برخی از آنهــا به دردهایــی مزمن تبدیل 
شده اند که لازم اســت رئیس جمهور دولت چهاردهم 
با اشــراف به این امر و برنامه ریــزی، در پی درمان این 
درد باشد.دبیرکل سابق شورای عالی آموزش و پرورش 
ادامه داد: روســای جمهور در طول این دهه ها همواره 
درگیر مســائل اجرایی روزمره و رفع مشــکلات کشور 
بودند، حال آنکــه نتایج سیاســتگذاری در آموزش و 
پرورش دراز مدت اســت و معمولا در اولویتهای سوم 
و چهــارم و پنجم برنامه دولتها قرار می گرفت که یکی 
از نمودهای عینی این قضیه حضور بسیار کمرنگ و یا 
عدم حضور روســای جمهور در جلســات شورای عالی 
آمــوزش و پرورش علی رغم صراحــت قانون و وظایف 

قانونی آنهاست؛ به طوریکه بعضی از روسای جمهور در 
۸ سال دوره ریاســت خود حتی یکبار هم در جلسات 
شرکت نکردند و برخی نیز یکی دو باری شرکت کردند؛ 
این در حالیســت که شورای عالی آموزش و پرورش به 
عنوان مهمترین مرجع سیاستگذاری آموزش و پرورش 
دارای منزلــت و جایگاه بالایی اســت اما این جایگاه را 
در اذهان روسای جمهور نداشــته است؛  اولین انتظار 
من به عنوان جزئی از خانواده بزرگ آموزش و پرورش 
حضور رئیس جمهور در جلسات شورا و در نظر گرفتن 
جایگاهی والا برای آن اســت. »کیفیت بخشی مدارس 
دولتی« و برقراری »عدالت آموزشی«، کلیدواژه هایی که 
چند سالی است تاکید به آنها رونق یافته است که این 
عضو شــورای عالی آموزش و پرورش درباره اش گفت: 
عدالــت را به چند بخش تقســیم می کنم؛ یکی از آنها 

عدالت سخت افزاری که بسیار پرهزینه است.
 آموزش و پرورش موفق شده بستر حضور دانش آموزان 
در هر سنی را در مدرســه فراهم کند و اکنون تمامی 
لازم التعلیم هــا چه دختر و چه پســر از هر قومیتی و 
مذهبی شرایط حضورشان در آموزش و پرورش فراهم 
آمده و از این منظر آموزش و پرورش موفق شده عدالت 
را جاری کند اما از نظر کیفیت، عدالت برقرار نیســت 
به طوریکه معلمان، فضا و ســاختمان و امکاناتی که در 
شهرها فراهم شده، در مناطق روستایی و محروم بسیار 
کمرنگ تر است و این یعنی بی عدالتی؛ بنابراین می توان 
گفت عدالت کیفی در بخش های مختلف کشور یکسان 
فراهم نشــده که این قابل تعقل است چون در مناطق 
مرزی و حاشــیه ای و کمتر توســعه یافته با مدارسی 

روبرو هستیم که اســتانداردها و حداقل های لازم را از 
نظر تامین فضای آموزشی، تجهیزات و امکانات و معلم 
ندارنــد؛ اگر دولت بخواهد عدالت آموزشــی و تربیتی 
را در کشــور تقویت کند، از این منظــر جای کار زیاد 
دارد. نویدادهــم در ادامه به مقایســه نمرات خردادماه 
دانش آموزان کشــور پرداخــت و در این خصوص هم 
گفت: می بینیم که بین استانها تفاوت معناداری وجود 
دارد و یا وقتی درصد قبولی های کنکور را می ســنجیم 
هــم می توانیم این تفاوت را ببینیم؛ یا حتی ۹۰ درصد 
پذیرفته شــدگان المپیادها از چند شهر بزرگ هستند 
لذا آموزش و پرورشی باکیفیت که دانش آموزان بتوانند 
بــا هم به طور عادلانه رقابت کننــد را نمی بینیم حال 
آنکه اســتعدادهای زیادی در مناطق مختلف کشــور 
وجود دارند که شناســایی نشده اند و لازم است این امر 

نیز روی میز دولت بعدی قرار گیرد.
وی نیم نگاهی هم به بحث با کیفیت بودن آموزش های 
ارائه شــده در مدارس غیردولتی داشــت و اظهار کرد: 
بحث باکیفیت بودن تمامی مدارس غیردولتی و اینکه 
حتی برخی مدارس دولتی و غیردولتی را با هم مقایسه 
می کنند را قبول ندارم چرا که ما مدارس دولتی خوبی 
داریم که از بسیاری از مدارس غیردولتی جلوتر هستند 
و یا مدارس غیردولتی قابل توجهی داریم که در مقدمات 
مانده و عقب تــر از مدارس دولتی هســتند.در مقابل 
تعدادی از مدارس غیردولتی در یکســری از شهرهای 
بزرگ وجود دارد که با مکانیزم خاصی همچون معدل 
بالای ۱۸، دانش آموزان را جذب می کنند و کلاس های 
فوق العاده برگــزار می کنند که قبولــی زیادی هم در 

کنکــور دارند؛ لذا هرچند قدردان مــدارس غیردولتی 
هســتیم اما این دیدگاه که همه مدارس غیردولتی از 

مدارس دولتی بهتر هستند را قبول ندارم. 
ë  رتبه بندی معلمــان« از هدف اصلی و اولیه«

خود دور شد
نوید ادهم در ادامه با اشاره به بحث رتبه بندی معلمان 
در خصوص اینکه آیا این طرح بدرستی اجرا و توانسته 
شــان و مرتبه معلم را حفظ و ارتقاء دهد گفت: زمانی 
که ما در تدوین ســند تحول بحث رتبه بندی را مطرح 
کردیم به هیچ وجه هدف صرفا تامین حقوق معلمان و 
افزایش آن نبود بلکه هدف انگیزه دادن به معلمان برای 
ارائه خدمات بهتر و ارتقای فعالیتهای آموزشی و تربیتی 
بود تا معلمی که بیشتر برای بچه ها وقت می گذاشت و 
با روش تدریس جدیــد کلاس داری می کرد و ... رتبه 
برتری می یافت و اگر این افتاق می افتاد، گفته شــد در 
حقوق هم تفاوتی دیده شــود اما در عمل این گونه شد 
که برای افزایش حقوق معلمان از رتبه بندی اســتفاده 
شــد بدون اینکه کیفیــت کار را ارتقاء دهیم.وی ادامه 
داد: معلمان با مشــکلات معیشــتی دست و پنجه نرم 
می کننــد و دولت برای افزایش حقوق دنبال مکانیزمی 
بود لذا از نام و مکانیزم رتبه بندی که آماده بود استفاده 
کرد؛ هرچند افزایش حقــوق فرهنگیان اقدامی خوب 
بود اما در عمل هدف ســند تحول محقق نشد که امید 
می رود رتبه بندی در جایگاهی قرار گیرد که سند تحول 
انتظارش را دارد یعنی »ایجاد رقابتی سالم بین معلمان 
بــرای ارتقای کلاس درس و آمــوزش و پرورش«.یکی 
دیگر از مسائل مطروحه توسط منتقدان و کارشناسان 
موضوع محتوای کتاب های درســی و حتی سیاســت 
سوق دادن دانش آموزان به سمت آموزش های مهارتی 
به منظور آماده کردن آنها برای ورود به بازار کار اســت 
که عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره آن عنوان 
کرد: اکثر کســانی که کتابهای آموزش و پرورش را نقد 
می کنند متاسفانه از آخرین تحولات محتوایی آموزش 
و پرورش بی اطلاع هستند و همان کتاب درسی را نقد 
می کنند که زمان تحصیل خودشــان یا فرزندانشان با 
آن درگیر بودند اما باید گفت که خوشبختانه آموزش و 
پرورش از نظر محتوای برنامه درسی، تحولات جدی و 
خوبی در سال های اخیر طبق سند بوجود آورده است. 
مثلا آموزش مهارتهای زندگی وارد کتابهای درسی شده 
است و یا تلاش شده حافظه محوری افراطی از کتابهای 
درســی کنار برود که بدین منظــور هم کتابهای کار و 
فنــاوری و تفکر و پژوهش را حتــی در مقطع ابتدایی 

داریم تا اینگونه از حافظه گرایی دوری کنیم. 

جامعه

»رتبه بندی معلمان« از هدف اصلی و اولیه خود دور شد

رنج های آموزش و پرورش و مسئولیت سنگین دولت چهاردهم

مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران تالاســمی 
در خصوص اولویت هــای دولت چهاردهم درباره 
بیماران خاص گفت: اولین انتقاد ما این است که 
چرا هیچ کدام از کاندیداها تاکنون برنامه ای درباره 
بیماران خــاص ارائه ندادند.یونــس عرب افزود: 
زندگی و حیات بیماران خاص به تصمیمات دولت 
بستگی دارد؛ چراکه دارو و درمان آنها در دستان 
دولت است. یک کارگر اگر حقوقش کم شود چار 
مشــکل می شود اما حیات او به تصمیمات دولت 
بســتگی ندارد اما اگر داروی بیماران خاص که از 
سوی دولت تامین می شود، قطع شود، آنها حیات 
خود را از دست می دهند.عرب با انتقاد از عملکرد 
صنــدوق بیماران خــاص عنوان کــرد: صندوق 
بیماران خاص تاکنون عملکرد خوبی نداشــته و 
دولت چهاردهم نباید ادامه دهنده این راه معیوب 
باشد.در راه اندازی و اجرای صندوق بیماران خاص 
حتی از انجمن ها هم مشــورت نگرفتند. حتی از 
معاونت درمان وزارت بهداشت هم نظر نخواستند. 

با راه اندازی این صنــدوق تمام بودجه مربوط به 
بیماران خاص تبدیل به یک ردیف بودجه شــد 
و آن هم به یک بیمه خاص به نام بیمه ســلامت 
اختصاص پیدا کرد.هیچگاه ما چنین ساز و کاری 
در کشور نداشتیم و روش اصولی این است که هر 
بیمار خاصی با هر نوع بیمه ای که بود هزینه های 
درمان خود را دریافــت کند اما پس از راه اندازی 
ایــن صنــدوق پرداخت هزینه درمــان از یک و 
نیم میلیون تومان در مــاه به ۱۵ میلیون تومان 
رسیده است. نه فقط بیماران تلاسمی بلکه همه 
بیماران خاص به این شــرایط معترض هستند.
از طرفی دامنه بیماران خــاص را افزایش دادند 
و برخــی بیماری های عام دیگر را نیز به دســته 
بیماری هــای خاص اضافه کردنــد. مثلًا بیماری 
دیابت را که همه گیر اســت به عنــوان بیماری 
خاص محســوب کردند. وقتی تعداد افزایش پیدا 
کرد بودجه کفاف این همــه بیمار را نمی دهد و 
بیماران دچار مشکل می شوند. این درحالی است 
که مطابق قانــون باید هزینه های درمان بیماران 
خاص رایگان باشد.عرب توضیح داد: وقتی سازمان 

بیمه گری مسئولیت پرداخت همه هزینه درمان 
بیماران را بر عهده می گیرد نباید پاسخگو باشد؟ 
مــا قانون وضع می کنیم که وضعیت بهتر شــود 
یــا نگرانی ها افزایش پیدا کند؟ ســکوت عجیب 
معاونت درمان وزارت بهداشت هم نگران کننده 
است. با ایجاد این صندوق تمامی راه های کمک 
به بیماران هم بسته شده است.وی افزود: حتی با 
یک مرکز قرارداد نبستند که بیماران خاص برای 
درمان به آن جا مراجعه کنند بلکه می گویند شما 
برای درمان هزینه کنید بعد ما هزینه را پرداخت 
می کنیم؛ بعد همــان هزینه را به صلاح دید خود 
پرداخت می کنند. بسیاری از بیماران خاص ساکن 
مناطق محروم هســتند و توان پرداخت هزینه ها 
را ندارند.وی عنوان کرد: در روزهای گذشــته در 
ســکوت خبری ۲ قلم از داروی بیماران خاص با 
افزایش چهار برابری قیمت مواجه بودند. افزایش 
هزینه ها باعث شدت گرفتن مرگ و میر بیماران 
خاص شــده اســت.عرب عنوان کــرد: از رئیس 
جمهور آینده انتظار داریم فکر ســلامت و امنیت 

جانی مردم باشد. 

مدیر عامل انجمن حمایت از بیماران تالاسمی:

هیچ کدام از کاندیدای دولت چهاردهم برنامه ای درباره بیماران خاص ارائه ندادند

B17 سرطان یعنی کمبود ویتامین
منابع این ویتامین طعم تلخ دارند، و این باعث می شود در انتخاب مردم غیرمعمول 

باشند. از جمله منابع ویتامین B17 موارد زیر می باشد:

هسته زردآلو، بذر سیب، هسته آلو و دانه های گلابی

توت ها، انگور، توت فرنگی و تمشک

 دانه های کتان، دانه های ارزن و دانه های گندم سیاه

اینفوگرافیک اختصاصی

حال خوب در جامعه مسری است

مهرنسا شهابی ، روان شناس 	
تعدادی از افراد عنوان می کنند که به سبب وضعیت معیشتی میزان 
خشــنودی و شــادی مردم کاهش پیدا کرده، اما پژوهش ها چنین 
چیزی را نشان نمی دهد که شادکامی و خشنودی افراد تا حد زیادی 
به شــرایط بیرونی جامعه بســتگی دارد. بر اساس پژوهشی عواملی 
از جملــه ژنتیک و وضعیت ســلامتی حداکثر ۵۰ درصد و شــرایط 
بیرونــی نظیر جایگاه اجتماعی و وضعیــت اقتصادی نیز ۱۰ درصد 
در احساس شادی و خرســندی افراد موثرند اما ۴۰ درصد از دلایل 
افزایش احســاس شادی و خرسندی در زندگی به خود افراد مربوط 
می شــود.هنگامی که نگاهمان به زندگی خوش بینانه نباشد و مدام 
حرف هــای منفی بزنیم و بدبین باشــیم و کلمات منفی در جامعه و 
فضای مجازی رواج پیدا کند، خلق پایین می آید که این مســئله بر 
احســاس امیدواری و کفایتمندی و همچنین کارآمدی شغلی بسیار 
موثر است.افرادی که ناامیدی را به جامعه تزریق می کنند و در فضای 
مجازی مطالبی منفی منتشــر می کنند و همچنین افرادی که وقت 
بســیاری را در فضای مجازی می گذرانند، ســلامت روانشان بسیار 
کاهش می یابد چرا که در فضای مجازی شاهد زندگی عالی، بی نقص 
و مصنوعی بلاگر ها هستیم و مقایسه زندگی آن ها با زندگی خودمان 
بســیار می تواند حــال روحیمان را بد کند. در پژوهشــی ۲ گروه از 
افراد شــاد و افراد ناشــاد با معیار هایی شناسایی شدند و از آن ها در 
مورد مقایسه زندگیشان با افراد دیگر سوال پرسیده شد و در نهایت 
این نتیجه به دســت آمد که افراد ناشاد بســیار خودشان را با سایر 
اشخاص مقایسه می کردند و افراد شاد خودشان را با دیگران مقایسه 
نمی کردند.مسئله دیگری که در احســاس شادی بسیار نقش دارد، 
مسئولیت پذیری است، افرادی که به دیگران خدمت رسانی می کنند 
بسیار شــادتر از افرادی هستند که خدمت دریافت می کنند چرا که 
خدمت رسانی زندگی را معنا می دهد و این در حالیست که هم اکنون 
بیشتر بر روی خود تاکید می شود و در فضای مجازی شاهد مطالبی 
هســتیم که عنوان می کنند افراد ســمی را حــذف کنیم و اصلا به 
بردباری که یکی از شاخص های افزایش شادی و رضایت است، توجه 
نمی شــود و این اقدام موجب می شود افراد تاب آوریشان را بالا نبرند 
و به ســمتی کشیده شوند که راحت هستند و تحمل رنج را نداشته 
باشــند و این درحالیست که بعد از تحمل رنج هاست که حس خوب 
را تجربه می کنیم.فردی را در نظر بگیرید که طی یک چکاب پزشکی 
پزشــکان به او می گویند، مشکوک به ابتلا به یک بیماری است و آن 
فرد بی تاب می شــود و پس از ۲ هفته که جواب آزمایشــش می آید، 
متوجه می شود که سالم اســت و بسیار خوشحال می شود و این در 
حالیســت که آن فرد ۲ هفته قبل نیز سالم بوده و آنچه موجب شده 
هم اکنون احســاس شادی بیشتری داشته باشد رنجی است که طی 
این ۲ هفته کشــیده است. به نظر می رسد در پس رنجی که انسان ها 
متحمل می شوند و در قدر نعمت ها را دانستن شادکامی و خشنودی 
اســت و به همین دلیل یکی دیگر راه های افزایش شــادکامی دیدن 
زیبایی ها و یادآوری نعمت ها به خود و دیگران اســت و این مسئله از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت.در پژوهشی ۹۰  فرد سالمند را به ۲ 
گروه تقسیم کردند و به یک گروه کلمه های خرفت، فرسوده و ناتوان 
را در یک صفحه نشــان دادند، این کلمات تنها در ۶۶ هزارم ثانیه از 
صفحه رد می شــدند، به گروه بعدی کلمات فرزانه، خردمند و توانا را 
نشــان دادند و بعد از آن از این سالمندان آزمون حافظه گرفته شد؛ 
گروه دوم که کلمــات فرزانه، خردمند و توانا را دیده بودند، عملکرد 
بهتری داشتند. این پژوهش نشان می دهد دیدن زیبایی ها و مواهب 
زندگی نقش مهمی بر ســلامتی و احساس شــادی ما دارد و از این 
رو باید خوشــبین باشیم و سعی کنیم حال دیگران در کنار ما خوب 
شود نه اینکه یاد مشکلاتشان بیفتند چرا که ما در قبال دیگران نیز 
مســئول هستیم.حال خوب در جامعه مســری است و اگر به فردی 
خوبــی کنیم او نیز بــه فرد دیگری خوبی می کننــد و خوبی مانند 
گوی های شادی است که به یکدیگر می دهیم، اما عکس این امر نیز 
وجــود دارد و حال بد نیز در جامعــه رواج پیدا می کند چرا که ما با 

یکدیگر مرتبط هستیم.

یادداشت
حفاظت از حیات وحش نیازمند آموزش و فرهنگ سازی است

فاطمه کریمی / گروه جامعه 	
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: تحقق اهداف در حفاظت از حیات وحش و طبیعت نیازمند فرهنگ سازی محیط زیستی و آموزش اقشار مختلف 
جامعه است.حســن اکبری گفت: اقدامات برای ترویج فرهنگ حفاظت از محیط زیســت آغاز شــده و در حال پیگیری است.وی با بیان اینکه فرهنگ سازی ها در آینده در حفظ حیات وحش و 
طبیعت مؤثر خواهد بود افزود: آموزش اقشــار مختلف جامعه به ویژه دانش آموزان، شــکارچیان، جوامع محلی، زنان خانه دار و عشایر می تواند برای ارتقای فرهنگ زیست محیطی جامعه بسیار 
مؤثر باشد.اکبری ادامه داد: حفاظت از تنوع زیستی کشور سابقه ۷۰ ساله دارد و اقدامات خوبی برای صیانت از حیات وحش انجام شده، تلاش داریم تا داده های اطلاعاتی خود را در حوزه حیات 
وحش افزایش دهیم.وی گفت: تخریب زیر ساخت های طبیعت کشور از دغدغه های ما برای صیانت از حیات وحش است.به گفته اکبری تخریب خاک، از بین رفتن پوشش گیاهی، کمبود آب، 

چرای بی رویه دام، تولید پسماند، افزایش کوه خواری و زمین خواری و افزایش ویلا باغ ها سبب تخریب طبیعت شده است.
سال

7070

رئیس سازمان هواشناســی کشور اظهار کرد: 
بخشی از درآمدهای ســازمان با حمایت های 
وزیر راه و شهرســازی و پیگیری های مداوم و 
مستمر ســازمان در قانون بودجه سال ۱۴۰۳ 
اختصاصی شد. سحر تاج بخش مسلمان افزود: 
حمایت های دولت سیزدهم و مجلس شورای 
اســلامی در تحقق این خواسته بحق سازمان 
هواشناســی نقش کلیدی  داشته است. رئیس 
سازمان هواشناسی کشــور ادامه داد: پیش از 
این، همه درآمدهای سازمان هواشناسی کشور 
»عمومی« بود و تنها بخشــی از آن به سازمان 

بر می گشت اما امسال بخشــی از درآمدهای 
این سازمان اختصاصی شده است.

 وی با بیان اینکه عمده درآمدهای ســازمان 
از محــل ارائــه داده، اطلاعــات و خدمات به 
حوزه هــای مختلــف عملیاتی کشــور تامین 
می شود، خاطر نشان کرد: با این همه، همچنان 
بخشی از درآمدهای سازمان عمومی است. تاج 
بخش مسلمان اضافه کرد: در برخی سال های 
میانی دهه ۹۰ میزان جذب اعتبارات عمومی 
سازمان صفر بود اما در چهار- پنج سال اخیر 

هیچگاه این شرایط تکرار نشده است.
 وی با بیان اینکه تامین بســیاری از تجهیزات 
هواشناســی معمــولا به صــورت ارزی انجام 

می شــود، گفــت: علیرغم افزایــش اعتبارات 
هزینه ای و تملک دارایی های سرمایه ای سازمان 
در سال ۱۴۰۳، همچنان نیازمند جهش جدی 
اعتبارات سازمان برای تامین بهینه تجهیزات 
در سطح رقابتی منطقه هستیم و شرایط فعلی 
کفایــت اهداف منطقــه ای را نمی کند. رئیس 
سازمان هواشناسی کشور در ادامه تاکید کرد: 
شرایط تغییر اقلیم و افزایش رخدادهای شدید 
آب و هوایی از یک سو و کمبودهای بلندمدت 
توسعه شبکه ایستگاه های هواشناسی از سوی 
دیگر ســبب شــده تا تقویت و به روز رسانی 
زیرساخت های هواشناســی بیش از پیش در 

دستور کار باشد.

رئیس سازمان هواشناسی:

درآمدهای سازمان هواشناسی کشور »اختصاصی« شد
بهناز غفاری / گروه جامعه

پرستو خلعتبری / گروه جامعه

سولماز خوان / گروه جامعه
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اخبار استانها

فریده           محمدی،خبرنگاریادگارامروز:     
در آینــده نزدیک پــروژه ملی احداث 
ایســتگاه تقویت فشــار دهلران واقع در استان ایلام ، 
جهــت تامین پایدار خوراک مــورد نیاز مجتمع گاز و 
گاز مایع ان جی ال ۳۱۰۰ به بهره برداری می رســد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران ، مهندس مهدی حیــدری در بازدید از 
ایســتگاه تقویت فشــار گاز دهلران اظهار داشت : این 
پروژه با هدف جمع آوری و تقویت فشار گازهای همراه 
نفت میادین دانــان ، آذر و دهلران تعریف و عملیاتی 
اجرایی آن آغاز شــده و در آینده نزدیک در مدارتولید 
قرار می گیرد.مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی 
ایران در توضیح جزییات پروژه احداث ایستگاه تقویت 
فشار دهلران اظهار داشت: طرح احداث ایستگاه تقویت 

فشار گاز دهلران به عنوان آخرین حلقه از زنجیره تأمین 
خــوراک کارخانه گاز و گازمایــع )ان جی ال ۳۱۰۰ ( 
و با ســرمایه گذاری بالغ  بر ۱۲۵ میلیون یورو با هدف 

بهره برداری حداکثری از میدان های مشــترک جهت 
جلوگیری از ســوزاندن گازهای همــراه به میزان ۸۲ 
میلیون فوت مکعب در روز صورت گرفته است. مهندس 
حیدری افزود : احداث و راه اندازی ایستگاه های تقویت 
فشار چشمه خوش و دهلران از جمله طرح های اولویت 
دار و حایز اهمیت در شرکت نفت مناطق مرکزی ایران 
اســت . با اجرای این پروژه ها ضمــن تأمین پایدار و 
مستمر خوراک مجتمع گاز و گاز مایع ان جی ال ۳۱۰۰ 
از ســوزانده شــدن بخش عظیمی از گازهای مشعل 
میادین نفتی حوزه دزفول شمالی ممانعت به عمل می 
آید و علاوه بر آثار مطلوب زیست محیطی چشمگیر ، 
بسترهای لازم جهت حمایت از سرمایه گذاری مولد ، 
ایجاد اشتغال پایدار و بهره گیری از توان تکنولوژیکی و 
فنی و مهندسی متخصصان داخلی محقق خواهد شد .

امیری فر،خبرنگاریادگارامروز: 
 مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران نیاز 
آبی استان را بیش از ۱۵ هزار لیتر در ثانیه ذکر کرد و 
گفت: برای تامین هزار و ۳۰۰ لیتر آب درثانیه دغدغه 

داریم.
بهزاد برارزاده  با اشاره به اینکه آب شرب مردم استان از 
طریق ۷۴۱ حلقه چاه تأمین می شود، گفت: ۲۴۶ هزار 

کیلومتر خط انتقال در استان ایجاد شده است.
وی با بیان این که ۳۷ هزار و ۷۰۰ فقره انشــعاب سال 
گذشته به مشترکان داده شده است، گفت: برای جبران 
تنش آبی در اســتان در حال حاضر هفت هزار میلیارد 
ریال اعتبار ر نظر گرفته شد و پروژه هایی در دست اجرا 
است.وی با بیان اینکه طرح ملی آبرسانی روستایی در 

استان در حال اجرا است گفت در فاز اول ۱۹ مجتمع 
در قالب ۱۲۸ روستا در دست اجرا است همچنین در فاز 

دوم برای آبرسانی به ۶۰۰ روستا رنامه ریزی شده است.
برازاده بهره مندی از ظرفیت خیرین را از دیگر برنامه ها 
برشمرد و گفت: اجرای ۲۴۱ کیلومتر لوله گذاری برای 

آبرسانی به روستاها از برنامه ها بوده است.
وی گفت: در بخش فاضلاب ۱۸ شــهر و یک روستا در 
مازندران از طرح های آب و فاضلاب بهره مند هســتند 
و۴۴۳ هزار نفر از جمعیت استان را شامل می شوند در 

حال حاضر ۶ تصفیه خانه فاضلاب در مدار قرار دارد.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب مازندران یکــی دیگر از 
برنامه های توسعه شــرکت در بخش فاضلاب را توجه 
به حفظ محیط زیست و ارتقای سلامت عمومی بیان 
کرد و گفت: این شرکت در دو روستای جویبار و ساری 

طرح های فاضلاب را در دست اجرا دارد.

کریمی،خبرنگاریادگارامروز:
 رییس دادگســتری ســاوه گفت: ۹۷ 
درصد اقدامات قضایی در دادگســتری ساوه به صورت 

الکترونیکی انجام می شود.
ابوالحسن شــریفی در نشســت خبری امیدآفرینی، 
صداقت، امانت داری، آگاهی بخشــی و توجه به اصل 
خانواده را ویژگی شاخص خبرنگاران عنوان کرد و گفت: 
دیدار مردمی در مســجد روستای سقانلیق و مسجد 
جامع آوه، گلباران مزار شــهدا و قرائت زیارت عاشورا، 
تجدید میثاق با ولایــت در دیدار با امام جمعه، برپایی 
میزخدمــت، بازدید قضات از زندان، دیــدار با خانواده 
شهدا، اساتید دانشگاه و کانون حقوقی خدمت رضوی 
و افتتاح ســاختمان جدید پزشــکی قانونی از جمله 

برنامه های هفته قوه قضائیه است.

شــریفی گفت: امســال حدود ۲۵۰۰ پرونده مجازات 
جایگزین حبس استفاده شده و مجرم به انجام خدمات 
عمومی رایگان محکوم شده که این آمار نسبت به سال 

قبل رشد قابل توجهی داشته است.
وی افزود: همچنین حدود ۷۰ هزار فقره پرونده به حوزه 
قضائی ســاوه ارجاع شده است که این تعداد پرونده در 
۴۴ شعبه رسیدگی شده که خوشبختانه ۷۰۰ پرونده در 
پرونده های انباشته، نسبت به سال قبل کاهش داشتیم.

رئیس دادگستری ساوه با بیان اینکه این شهرستان در 
خصوص حل و فصل پرونده ها رتبه نخســت در سطح 
استان مرکزی را داشته است، گفت: علاوه بر مراجعات 
به شورای حل اختلاف روزانه بیش از ۶۰۰ نفر خدمات 

قضائی دریافت می کنند.
شــریفی افزود: با هوشمند سازی ابلاغیه ها ۹۷ درصد 
اقدامــات قضائی در دادگســتری ســاوه بــه صورت 
الکترونیک انجام می شود که این رویداد نقش بسزایی 

در کاهش هزینه ها و تسریع خدمات داشته است.

توانایی،خبرنگاریادگارامروز:
 معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
شیراز در نشست خبری با خبرنگاران از افتتاح ساختمان 

جدید داروخانه ویژه در عید سعید غدیرخم خبر داد. 
محمدجواد راعی گفت: ساختمان جدید داروخانه ویژه 
با هدف دسترســی بهتر بیماران به دارو های خاص در 
فضایی به مســاحت حدود ۳۵۰ متر مربع زیر بنا و با 
صرف بیش از ۶ میلیارد تومان هزینه در خیابان زند و 
مجاورت بیمارستان های مرجع و سازمان های بیمه به 

بهره برداری می رسد.
وی همچنیــن بــا بیان اینکــه مدیریت نظــارت بر 
فرآورده های خوراکی و آشامیدنی دانشگاه علوم پزشکی 
شــیراز رتبه برتر کشور را در برخی شاخص ها از جمله 

پایش سموم و آفت کش ها در محصولات خام کشاورزی 
کسب کرده اســت، گفت: در حال حاضر نمونه برداری 

۸۰ درصد از محصولات خام کشاورزی در استان فارس 
در سطح باغ ها و مزارع انجام میشود درحالیکه در دیگر 
اســتان ها نمونه برداری محصولات در سطح میادین و 

عرضه صورت می گیرد. 
دکتر راعــی مزیت اجرای این طــرح را ارائه راهکار و 
اقدامات بازدارنده در مــواردی که در مزرعه و باغ عدم 

انطباق با استاندار ها مشاهده می شود، برشمرد. 
معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشــکی شــیراز 
همچنین گفت: با توجه به اجرای موفق طرح حمایت 
از بیماران مبتلا به ســلیاک در فارس، این اســتان به 
عنوان استان معین برای اجرای طرح حمایت از بیماران 
مبتلا به سلیاک در استان های کهگیلویه و بویراحمد و 

سیستان و بلوچستان انتخاب شده است.  

مومنی،خبرنگاریادگارامروز:  مریم 
طبــق پیش بینی ها بخشــی از خط دو 
متروی اصفهان حدفاصل دارک تا طوقچی باید تا پایان 
ســال جاری به بهره برداری برسد که تحقق این امر در 

گرو تامین منابع مالی مورد نیاز است.
دسترسی به سیستم های حمل ونقل عمومی به منظور 
ســهولت در جابه جایی شهروندان و دسترسی آن ها به 
فعالیت ها و خدمات ضروری اســت و با توجه به اینکه 
یکی از انواع این سیستم ها مترو یا همان قطار شهری 
است، با افزایش جمعیت و گسترش روزافزون شهرها، 
این مد حمل ونقلی در شــهرهای بزرگ کاربرد فراوانی 

پیدا کرده و رو به گسترش است.
سیدمحسن واعظی فر، مدیرعامل سازمان قطار شهری 
اصفهان و حومه با اشــاره به احداث خط سه در سمت 
شرق که به تازگی مطرح شده است، اظهار می کند: در 

واقع این قسمت آنتنی است که از ایستگاه امام علی )ع( 
به ســمت احمدآباد و خیابان جی و در ادامه به سمت 
خوراسگان می رود؛ طرح اولیه مسیر داده شده است، اما 
اصل کار به مطالعات جامع ترافیکی مربوط می شود که 
هنوز تکمیل نشده است و پس از آن مشخص می شود 
که این خط تا چه حد لزوم دارد.وی با بیان اینکه خط 
ســه که در حال حاضر مصوب است از میدان آزادی به 
ســمت اسلام آباد با هشت ایستگاه در نظر گرفته شده 
است، می گوید: ادامه خط ســه به صورت رینگ است 
و اصفهــان را دور می زند و از میدان آزادی به ســمت 
گلســتان شهدا و خیابان ســجاد می آید و در راستای 
خیابان حمزه به سمت لاله عبور می کند که تمام این ها 
به مطالعات جامع ترافیکی و لزوم این کار و زمان بندی 

بستگی دارد.
واعظی فر با بیان اینکه طبق بودجه مصوب سال جاری 

برای مترو ۷ همت در نظر گرفته شــده است، تصریح 
می کند: از این ۷,۰۰۰ میلیارد تومان بخشی را دولت و 
بخش زیادی را شهرداری تأمین می کند و همه تلاش 

می کنند تا تحقق پیدا کند.
مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان و حومه با بیان 
اینکه پروژه خط دو مترو طبق برنامه پیش رفته است، 
خاطرنشــان می کند: یکی از تی بی ام ها که از شمال به 
سمت مرکز شهر می آمد، عملیات خاکبرداری را تکمیل 
کرد و اکنون در ایستگاه ابن ســینا قرار دارد و منتظر 

دستور خروج است.
وی ادامه داد: دومین دســتگاه بین ایستگاه طوقچی و 
ابن سینا در حال حفاری است که منتظر هستیم به یک 
فاصله مشخص برسد، چرا که باید یک طرح ترافیکی 
در میدان انجام شود و جرثقیل های سنگین دستگاه ها 

را خارج کنند.

شهرام هزاریان،خبرنگاریادگارامروز:  
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان گفت: عملیات احداث ورود و خروج خط 
۱۳۲ کیلوولت حمیدیه   - سوســنگرد اصلی در پست 

دشت آزادگان به پایان رسید و برق دار شد.
علی اسدی  با بیان اینکه عملیات احداث ورود و خروج 
خــط ۱۳۲ کیلوولت حمیدیه   - سوســنگرد اصلی در 
پســت دشت آزادگان شامل تامین تجهیزات، عملیات 
ساختمانی، نصب برج و سیم کشی به طول سه کیلومتر 
مدار به پایان رســید و برق دار شــد اظهار کرد: ارزش 

سرمایه گذاری طرح مذکور بالغ بر ۳۷۵ میلیارد ریال 
است.

وی با بیان اینکه اجرای این برنامه از طرح های حیاتی 
ابلاغی وزارت نیرو جهت گذر از پیک سال ۱۴۰۳ است 
افزود: از مهر ماه ۱۴۰۲ تاکنون با احتســاب طول خط 
فوق در بخش انتقال و فوق توزیع، هفت طرح خط به 
طول ۵۱ کیلومتر مدار با ارزش ســرمایه گذاری چهار 

هزارو ۹۱۷ میلیارد ریال به بهره برداری رسیده است.
مدیرعامل شــرکت برق با بیان اینکه اجرای این طرح 
باعث افزاش پایداری و تقویت شبکه برق دشت  آزادگان 

خواهد شــد ادامه داد: امکان استفاده از ظرفیت پست 
۱۳۲ کیلوولت موبیل ســبحان و ایجاد ظرفیت جدید 
جهت برق رسانی به مشــترکین و متقاضیان خانگی، 
صنعتی و کشاورزی از دیگر اهداف این بهره برداری بوده 

است.
به گزارش ایرنا، ۱۸۰ اقدام وزارت نیرو برای گذر از پیک 
مصرف تابستان ۱۴۰۳ در کشور، هشت اقدام شامل ۱۶ 
طرح مربوط به برق منطقه ای خوزستان است که علاوه 
بر آن، بیشــتر طرح ها وارد مدار شــده و مابقی نیز در 

مراحل پایانی احداث هستند.

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران:

آخرین حلقه زنجیره تأمین خوراک کارخانه گاز و گاز مایع به زودی اجرایی می شود

مدیرعامل آب و فاضلاب استان:

نیاز آبی مازندران بیش از ۱۵ هزار لیتر در ثانیه است

رییس دادگستری ساوه:

۹۷ درصد اقدامات قضایی  به صورت الکترونیکی انجام می شود

  همزمان با عید غدیر خم انجام می شود؛

بهره برداری از ساختمان جدید داروخانه ویژه شیراز

پازل متروی اصفهان در حال تکمیل است

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان :

خط ۱۳۲ کیلو ولت حمیدیه   - سوسنگرد احداث شد

کود سولفات  تأمین و تحویل ۲۵۰۰ تن 
پتاسیم پودری توسط پتروشیمی ارومیه

مینا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز: 
مدیر بازرگانی داخلی شــرکت خدمــات حمایتی 
کشاورزی از تأمین و تحویل 2500 تن کود سولفات پتاسیم پودری 
توسط پتروشیمی ارومیه خبر داد. رئیس اداره امور قراردادها به نقل از 
رسول فلاح مدیر بازرگانی داخلی با اعلام این مطلب افزود: به منظور 
تأمین و توزیع کود پتاسه مورد نیاز کشاورزان براساس سهمیه ابلاغی 
ســال ۱۴۰۳، در راستای استفاده حداکثری از توان تولید داخلی و 
حمایت از تولیدکنندگان داخلی، میزان ۲۵۰۰ تن کود ســولفات 
پتاسیم پودری توســط پتروشیمی ارومیه تأمین و تحویل گردیده 
است.پتروشیمی مذکور دارای قرارداد تأمین و تحویل کود سولفات 
پتاســیم پودری به میزان ۲۵۰۰ تن با شــرکت خدمات حمایتی 
کشاوری می باشد که تاکنون موفق به تحویل کل تعهد گردیده است

کیلومتر شبکه فیبر نوری اجرای ۳۵۰ 
 در آذربایجان غربی

مینا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز:
مدیرکل ارتباطات آذربایجــان غربی گفت: در طول 
دولت سیزدهم ۳۵۰ کیلومتر شبکه فیبر نوری در استان اجرا شده 
است.مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات آذربایجان غربی با اشاره 
به اینکه کلید آغاز طرح فیبر نوری منازل و کسب و کار ها در دولت 
سیزدهم زده شد، گفت: در این دولت تاکنون ۳۵۰ کیلومتر شبکه 
فیبر نوری در اســتان اجرا شده و ۲ هزار و ۷۹۰ سرپست نوری نیز 
در معابر شــهری آذربایجان غربی نصب شــده است. قاسم جلیلی 
نژاد افزود: علاوه بــر آن، ۶۰۰ کیلومتر حفاری در این خصوص در 
آذربایجان غربی صورت گرفته که آماده فیبر کشی هستند.  وی اظهار 
کرد: طرح ملی فیبر نوری منازل و کسب وکار ها به عنوان بزرگترین 
پروژه ارتباطی تاریخ استان، یادگار ارزشمند دولت شهید رییسی در 
آذربایجان غربی است که به توسعه کسب و کار ها و همچنین ارتقای 
رفاه اجتماعی منجر می شود. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
آذربایجان غربی ادامه داد: در دولت سیزدهم همچنین ۴۲۰ روستای 
استان تحت پوشــش اینترنت قرار گرفتند که پوشش این خدمت 
پیشرفته در مناطق روستایی به حدود ۹۰ درصد رسید.جلیلی نژاد 
گفت: تکلیف برنامه ششــم در این خصــوص ۸۰ درصد بود که در 

ابتدای برنامه هفتم ما نزدیک به ۱۰ درصد از تکلیف جلوتر بودیم.
وی افــزود: بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال در دولت ســیزدهم برای 

اتصال روستا های استان به شبکه ملی اطلاعات هزینه شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

۱۴۰ هزار مترمکعب به ظرفیت تولید آب 
شرب بوشهر افزوده می شود

زینب اشکن پور،خبرنگاریادگارامروز: 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت:  

۱۴۰ هزار مترمکعب آب به ظرفیت تولید آب شیرین کن های استان 
تا پایان سال افزوده می شود که وضعیت پایداری آب شرب را بیش 
از پیش تقویت خواهد کرد. ابوالحســن عالی در دیدار با نمازگزاران 
مســجد امیرالمومنین )ع( شهر بوشهر اظهار کرد: در سفر نخست 
شهید جمهور به استان بوشهر در مهرماه سال ۱۴۰۰ یکی از مسائل 
و موارد مورد پیگیری وی اقدامات و نیازهای حوزه آبرسانی استان بود 
که شهید رئیسی در این زمینه منشاء خدمات فراوانی شد.وی بیان 
کرد: استان بوشهر در بدو کار دولت سیزدهم سه آب شیرین کن با 
ظرفیت ۳۵ هزار مترمکعب در اختیار داشت که امروز این شمار به 

۱۱ دستگاه با ظرفیت ۱۰۰ هزار مترمکعب رسیده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: در استان 
بوشــهر ظرف چند سال اخیر بهبودی نسبی در وضعیت تامین آب 
شرب ایجاد شده و با اتمام طرح های در دست احداث وضعیتی بسیار 

مطلوبی در تامین آب پایدار هم استانی ها ایجاد خواهد شد.
عالی ادامه داد: بخشی از مشکلات کمبود آب نیز نتیجه مصرف بی 
رویه است که انتظار می رود مشترکان برای کاهش مصرف اهتمام 
جدی داشته باشند.وی در تشریح دستاوردهای دولت سیزدهم برای 
نمازگزاران بوشــهری اظهار کرد: دولت سیزدهم در حوزه مسکن، 
درمان و آموزش نیز خدمات قابل توجهی برای مردم استان بوشهر 
داشــته که این طرح ها به افزایش سطح رفاه هم استانی ها کمک 

شایانی کرده است.
عالی ادامه داد: در حوزه تولید برق نیز با اجرا فازهای دو و سه نیروگاه 
اتمی بوشهر ظرفیت تولید برق استان بوشهر از این محل به سه هزار 
مگاوات افزوده خواهد شــد که این به معنی خودکفایی استان برای 

تامین برق موردنیاز خود است.

مدیرعامل برق البرز:

 قطع برق خانگی نداریم
 اما پرمصرف ها در انتظار جریمه باشند

اکبری،خبرنگاریادگارامروز: 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان البرز اعلام کرد: 
طبق برنامه ریزی در اوج مصرف تابســتان امسال قطع برق خانگی 
برای این استان پیش بیین نشده اما پرمصرف ها در انتظار جریمه 
و قطعی برق باشند."مســعود خواجه وند"  افزود: امسال برای بخش 
های کشاورزی و صنعت مدیریت مصرف برق در نظر گرفته شده که 
واحدهای بخش کشاورزی همه روزه از ساعت ۱۳ تا ۱۸ به مدت پنج 

ساعت باید مدیریت مصرف برق داشته باشند.
وی ادامه داد: در بخش صنعت نیز برای واحدهای تولیدی صنعتی 
با مصرف روزانه زیر۲ مگابات برق یک روز در هفته قطعی برق دارند 
و برای مصرف بالاتر از ۲ مگابات ،۲ روز در هفته پیش بینی شــده 
است.خواجه وند با قدردانی از همراهی بخش های کشاورزی، صنعت 
و تجاری با شــرکت توزیع برق استان گفت : بخش تجاری البرز نیز 
ساعات معینی برای فعالیت کاری خود مشخص کرده که به کاهش 

مصرف برق کمک می کند.

ë  مدیرعامل برق البرز: قطــع برق خانگی نداریم اما
پرمصرف ها در انتظار جریمه باشند

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان البرز اعلام کرد: مشترکان خانگی 
کــه الگوی مصرف را رعایت کنند ، جوایز ارزنده ای برای آنها پیش 

بینی شده است.

اخبار

کرمانشاه

ارومیه

ارومیه

بوشهر

کرج

رئیس ستاد دکتر پزشکیان در نشست خبری با رسانه ها :

با حضور"پزشکیان" روزنه امید
 برای مردم ایجاد شد

 

اسماعیل نایب زاده طولابی -روزنامه نگار : 
نشســت خبری حجت الســلام و المسلمین دکتر 
حمید رضا حنان رئیس ستاد انتخاباتی دکتر پزشکیان با خبرنگاران 
و فعالان رســانه ای استان لرستان با حضور مدیران و معاونت های 

ستادیو شهرستانهای اتان لرستان  برگزار شد
رئیس ستاد پزشکیان درابتدا به  اهمیت ونقش رسانه ها در روشنگری 
و اطلاع رســانی در جامعه اشاره داشت و گفت : همیشه در خدمت 
اهالی رسانه بوده و الآن هم در خدمت این قشر تلاشگر و کنشگر و 
زحمت کش هســتم، یکی از اقشاری که در خدمتشان بوده ام و به 

فعالیت ارزشمند آنها اعتقاد قلبی دارم همین اصحاب رسانه است.
حنان به برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری اشاره داشت و افزود: 
امروز شاهد انتخاباتی زود هنگام هستیم و رئیس جمهور فقید که 
دوســت داشــت باتلاش وافر جامعه را اداره کند و زحمات زیادی 
هم متحمل شــد  اما اگر ایشــان زنده بودند و دوره چهار ساله  را 
به پایان می بردند مورد انتقاد کســانی قــرار می گرفت که آلان از 
ایشان تمجدید می کنندچراکه هر انسانی در هر جایگاهی محاسنی 
دارد و معایبی، ایشــان هم از این قضیه مستثنا نبودند و متناسب با 

عملکردش مورد نقد قرار میگرفت.
رئیس شــورای اصلاح طلبان در لرســتان گفت؛ از سه نفر اصلاح 
طلب یکنفر یعنی )دکتر مسعود پزشکیان( تایید صلاحیت شد و با 
ورود دکتر پزشــکیان روحی تازه در کالبد جامعه دمیده شده و این 

کاندیداتوری اصلاحاتی را باید به فال نیک گرفت.
ایشان بیان کردند :با وجود تایید صلاحیت دکتر پزشکیان روزنه ای 
باز شده تا مردم اعتماد به نفس بدست بیاورند چراکه جامعه به دلیل 
سومدیریت و ناتوانی در قدرت اجرایی و...، نه تنها به سمت ضعیف 

تر شدن سوق داده شده بلکه مشروعیت آن هم زیر سئوال رفت.
حنان با اشاره به سخنان امام خمینی) ره ( فرمودند مشروعیت نظام  
مشروط به شــرکت حداکثری مردم است افزود : حضور حداکثری 
مردم در انتخابات زمینه ساز ایجاد رشد و توسعه وجلو گیری ازبوجود 
آمدن  دیکاتوری  را همراه دارد بنابراین کســانی که باعث شــدند 
مشروعیت نظام زیر ســئوال برود چه پاسخی دارند برای این ملت 

عزیز که باید پاسخگو باشند.
رئیس ستاد پزشکیان گفت: مسئله اصلاح طلبی یک ایده و جریان 
جهانی اســت و متعلق به فرد و گروه و طیف خاصی نیست اصلاح 
طلبی همان جریانی است  که  عامه مردم از آن استقبال میکنند و 
اگر اصلاحات تحقق نیابد جامعه بیشــتر با مشکلات اقتصادی، 
فرهنگــی، اجتماعی و سیاســی مواجه میشــود امیدوارم که 
بزرگان به این رسیده باشــند و با تایید صلاحیت دکتر پزشکیان 

نشان از آن دارد که بیدار شده اند.
حنان به جریان توسعه سیاسی پرداخت و گفت: متاسفانه تا بحال 
مشــکلات جامعه متاثر از عدم توسعه سیاســی بوده و اگر توسعه 
سیاسی تحقق یابد قطعا توســعه اقتصادی و فرهنگی و ورزشی و 
علمی و دیگر موارد محقق می شــود ولی اگر قدرت در یک جریان 

متمرکز شود بسیار خطر ناک است.
رئیس شورای اصلاح طلبان  به اهمیت و نقش احزاب در مناسبات 
سیاسی اشاره داشــت و افزود : در موقع انتخابات احزاب می توانند 
محور باشــند و بخوبی مردم را به شکل گســترده برای حضوردر 
انتخاباتها تشویق وترغیب کنندوآلان توسعه سیاسی نداریم به همین 
دلیل فعالیت احزاب تقریبا متوقــف و عناصر تاثیر گذار آن به انزوا 
کشیده شده اند. هرچند اگر توسعه سیاسی شکل بگیرد و احزاب باز 

جایگاه خود را بدست نیاورند جامعه موفق نخواهد شد.
رئیس ســتاد  پزشکیان در استان لرستان،افزود: ما انقلاب کردیم تا 
انسانها به کرامت برسند. آیا تحقق کرامت به چیست. در یک صورت 
انسان کرامت میابد که حقوق حقه آن بویژه حقوق بشر در جامعه به 
شکل فراگیر محقق شود در غیر اینصورت هر چند انقلابها هم اتفاق 
بیفتند انسان به کرامت و حقوق بشری خود نرسیده باشد آن انقلاب 

ها تاثیری در تحولات مورد نیاز انسانها و جامعه ندارد.
وی گفت:  در تحقق حقوق بشر دو نگاه وجود داردیکی نگاه شریعت 
است که میگوید بشر هیج حقوقی ندارد جز از طریق شریعت و نگاه 
دوم میگوید بشر بالذات حقوقی دارد که هیچ کس حق ندارد آنرا از 

بشر بگیرد.
وی در همین راســتا در خصــوص رای دادن مردم گفت: حالا با 
وجود ایــن دو نگاه مردم به کدام نــگاه رای میدهند.؟ قطعا 
بشر نگاه دوم را قبول دارد چون خداوند متعال به ذات حقوق وی 
را به او داده و واگذار کرده است و اخلاقن خداوند هم نمی تواند این 
حق را از بشــر بگیردچراکه مانع شدن از حقوق حقه بشری برابر با 
حذف کرامت وی اســت و خداوند بزرگ هیچ وقت کرامت انسان را 

نادیده نمی گیرد.
در ادامه  این نشست علی قدرت نجفی دبیر کل حزب اعتلای ایران 
اسلامی در راســتای حمایت از پزشکیان سخنرانی کردند و انتقاد 
شدید خود را از جلیلی نامزد اصولگرای ریاست حمهوری بیان کرد 
و گفت :اخیرا" در یک نشست دکتر جلیلی شرکت کردم و چند بار 
از ایشان سئوال کردم  که نظر شما در رابطه با مبارزه با مسائل فساد 
اداری و اقتصادی چیســت؟ وی با کمال تعحب بجای پاسخگویی 
گفت مگر چند باره این ســئوال را می پرسید و هیچ پاسخی نداد 
این یعنی عدم اعتقاد به پاسخگویی به مردم و عدم تعهد به حقوق 

مردماست .
 در ادامــه حســن نجفوند از پیشکســوتان و روزنامه نــگاران بارز 
جامعه و صاحب امتیاز روزنامه یادگار امروز به ســه نکته اشاره کرد 
وگفت:گفتمان اصلاح طلبی که براســاس عقلانیت است  می تواند 
آنقدر تاثیر گذارباشــد که رقبای انتخاباتــی در دوره های بعدی از 
همراهان  وتاثیر گذارها  باشند که در این راستا  انتخابات سال ۷۶ را 

فراموش نمی کنیم و بازتابش را شاهد بودیم
وی گفت :دوســتان رسانه ای مردم را به حضور در پای صندوقهای 
رای تشویق کنند  تا انتخاباتی در شان مردم ارستان داشته باشسیم  
این استاد دانشگاه در ادامه افزود : با بی مهریها کاری نداریم و بهترین 
راه برون رفت از وضعیت فعلی  گفتمان است تا بتوانیم تمرین کنیم 

که بایستی همدیگر را تحمل کنیم

اخبار

خرم آباد

ساری

ساوه 

شیراز

اصفهان

اهواز
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شماره 1569 ورزش - سلامت

وزیر ورزش و جوانان گفت: از سال گذشته تلاش 
شده به بهترین شکل ممکن، اعتبارات تخصیصی 
اکثر  به طوریکه  به فدراسیون ها پرداخت شود، 
فدراســیون ها به طور میانگین تا هشتاد درصد 

اعتبارات شان افزایش داشته است. 

با حضور کیومرث هاشــمی، وزیر ورزش و جوانان، 
ضمن مراســم قرائت سوگندنامه روسای فدراسیون 
انجمن های ورزشــی و تنیس، حکم ریاســت این 

فدراسیون ها به آنها اعطا شد.
هاشــمی در این مراسم با بیان اینکه شفافیت امور 
باید سرلوحه کار فدراسیون ها قرار بگیرد، گفت: در 
وزارت ورزش اعتقاد داریم، شــفافیت سرلوحه کار 
اســت. از ابتدا اعلام کردیم هرکسی که سرپرست 
فدراسیون می شود نمی تواند، کاندیدا شود هرچند 
این موضوع در هیچ کجای اساسنامه ذکر نشده، اما 
به دنبال شفافیت و اعتمادســازی بودیم و متعاقبا 

رضایت خانواده ورزش را نیز درپی داشت.
وی با تاکید بر ایجاد فضای رقابتی سالم در مجامع 
انتخاباتی فدراســیون های ورزشــی، اظهار داشت: 
بی تردید هر کاندیدایی برای رســیدن به ریاســت 
فدراســیون رایزنی هایی را انجام می دهد، این ذات 
انتخابــات اســت بنابراین بعد از برگــزاری مجامع 
انتخاباتی باید گذشــته فراموش شود و فقط به نفع 
فدراسیون و ورزشکاران قدم برداشت. در این راستا 
صداقت حرف اول را می زند و اگر صداقت داشــته 

باشید جامعه ورزش به شما اعتماد می کند.
هاشــمی پرهیز از باندبازی و گروه گرایی و اقدامات 
سیاسی را مورد تاکید قرار داد و خطاب به حاضران 
گفــت: ضمن بهره منــدی از تمامــی ظرفیت ها از 

هر آن چیزی که باعث رشــد و تقویت فدراســیون 
می شود، بهره مند شوید.

وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از سخنانش 
انتخاب اعضای هئیت رئیسه فدراسیون انجمن های 
ورزشــی در کوتاه ترین زمان ممکن را بســیار مهم 
دانست و اضافه کرد: اعضای مجمع پس از انتخاب 
رئیس فدراسیون، باید هرچه زودتر درخصوص سایر 
ارکان فدراســیون از جمله اعضای هئیت رئیســه 
تصمیــم گیری کنند، تا فدراســیون کار خود را با 

قدرت آغار کند.
وزیــر ورزش و جوانان همچنین اســتفاده بهینه از 
تخصیص های مالی به فدراســیون های ورزشــی را 
مــورد توجه قــرارداد و گفت: اعتبــاری که وزارت 
ورزش و جوانان و کمیته ملــی المپیک در اختیار 

فدراسیون ها قرار می دهد یک کمک است، در کنار 
این موضوع فدراســیون می توانــد درآمدزایی کند 
و هزینه هــای خود را پرداخت کند، در اساســنامه 
فدراســیون هــای این موضــوع آمده اســت که 
عزیزان مان می بایست درخصوص افزایش توان مالی 

خود تلاش کنند.
وی با اشــاره به نقش حاکمیتی فدراســیون های 
ورزشی این نکته را متذکر شد که در اعزام ها دقت 
نظــرلازم صورت گرفته و چنانچه تصمیم به حضور 
تیمی در یک رویــداد بین المللی بــود به بهترین 

شکل، اعتبارت تخصیصی، هزینه شود.
هاشــمی اجرای برنامه های فرهنگی در کنار ورزش 
را از اولویــت برنامــه ای و اهــداف وزارت ورزش و 
جوانان دانست و افزود: تفاوت ما با سایر کشور نگاه 

ویژه به مســائل فرهنگی و اخلاقی است، بنابراین 
پیوست  برون مرزی  برنامه های  تمامی  می بایســت 

فرهنگی داشته باشد.
وزیــر ورزش و جوانان درادامه ســخنانش به اقدام 
فرهنگــی تیم ملی فوتســال کشــور در اهدا کاپ 
قهرمانی به شــهید الداغی اشــاره کرد و گفت: این 
اقدام به قدری ارزشــمند بود که ســه روز پس از 
حضور تیم ملی در کشــور مقام معظم رهبری ملی 

پوشان فوتسال کشورمان را به حضور پذیرفتند.
وی با تاکید بر کنترل و مدیریت هزینه ها، شفافیت 
مالی را مورد توجه قرار داد و گفت: از سال گذشته 
تلاش شــده به بهترین شــکل ممکــن، اعتبارات 
تخصیصی به فدراسیون ها پرداخت شود، به طوریکه 
با تفاهم نامه ای که با فدراســیون ها انجام داده ایم، 
اکثر فدراســیون ها به صورت میانگین تا هشــتاد 
درصد اعتباراتشــان افزایش داشته است. به عنوان 
مثال تنیس ۲۰۴ و انجمن های ورزشــی نیز ۱۲۰ 

درصد رشد داشته است.
هاشمی همچنین در این جلسه رسانه را یک فرصت 
برای جامعه ورزش تلقی کرد و اظهار داشت: باید با 
رسانه ها ارتباط گرفت و از وجود رسانه ها به بهترین 
شکل باید استفاده کرد. چون رسانه ها می توانند در 
رشد و  پیشرفت رشته های ورزشی تاثیر گذار باشند.

در این نشســت سیدمحمدشروین اسبقیان، معاون 
توســعه ورزش قهرمانــی و حرفه ای گزارشــی از 
برگزاری مجامع انتخاباتی فدراســیون های ورزشی 
ارائه و دلیل تاخیر در برگزاری مراسم اهدای حکم 
رئیس فدراســیون تنیس را برگزاری همزمان این 
مراسم با اعطای حکم رئیس فدراسیون انجمن های 

ورزشی اعلام کرد

هاشمی: 

افزایش 80 درصدی اعتبارات فدراسیون ها فدراسیون دوچرخه سواری؛

کدام بودجه؟  پرداخت 8 میلیارد با 

رییس فدراســیون دوچرخه ســواری گفت: امســال بدهــی میلیاردی 
ســاختمان نیمه کاره فدراسیون تسویه می شــود و ساختن دوباره آن را 

انجام می دهیم. 
رسول اسدی درباره ی اینکه در مجمع سالیانه فدراسیون دوچرخه سواری 
از او خواسته شد جریمه هشت میلیاردی ساختمان نیمه کاره فدراسیون 
را بپردازد و ســاختمان را نیز کم کم تکمیل کند، بیان کرد: قطعا تا آخر 
ســال این اتفاق می افتد. درخواســتی که آقای اسبقیان  معاون وزیر در 
این مورد داشــت، منطقی بود. ما هم به این نتیجه رســیدیم که امسال 
می توانیم این کار را انجام دهیم. تمام اعزام های فدراســیون انجام شده، 

بدهی ها تسویه شده و الان این مسئله قابل انجام است.
اسدی در پاســخ به این پرسش که یعنی فدراســیون هشت میلیارد را 
می تواند پرداخت کند؟ گفت: بله، از اهداف فدراسیون در سال جاری این 
است که ساختمان را بسازد و بدهی ها را تسویه و مرکز سنجش تاسیس 
کند.رییس فدراســیون در مورد اینکه ظلم به این رشته نیست که هشت 
میلیارد تومان باید برای جریمه پرداخت شود؟ تصریح کرد: این را باید از 

آقای قمری )رییس سابق فدراسیون( پرسید.
ë امیدواری به لبیب در المپیک پاریس

او در پاســخ به این پرسش که برای نتیجه گرفتن علی لبیب در المپیک 
پاریس چه برنامه ریزی داشــته اند؟ گفت: تا الان برنامه حرفه ای را برای 
آقای لبیب دنبال کردیم و تعداد روزهایی که در مسابقه بوده، خوب بوده 
است. لبیب قبل از المپیک به کمپ اسپانیا می رود یا در مسابقات ترکیه 
شــرکت خواهد کرد. با توجه به شرایط ســنی و پروسه ای که پشت سر 

گذاشته شده، فکر می کنم اتفاق خوبی در المپیک رخ دهد.
ë  علت اعزام رکابزن ۴۰ ساله به قهرمانی آسیا

او در پاســخ  به این پرسش که چرا هنوز فدراسیون برخی رکابزنانی که 
ســن بالایی دارند را به مســابقات قهرمانی آسیا اعزام می کند که نتیجه 
هم نمی گیرند و بهتر نبود از رکابزنان جوان  و آینده دار استفاده می کرد؟ 
تصریح کرد: اکثر نفرات تیم جوان هستند اما نمی توان کسی که رنکینگ 
بالایی دارد را کنار بگذاریم. این نقد درســت است  اما برخی اوقات باید 
به کســانی که در چارچوبی که تعیین کردیم قرار گرفته اند، میدان داد. 
رکابزنان جوان هم می توانند از تجربیات او استفاده کنند و با این نگرش 
این کار را انجام دادیم. واقعا ورزشــکار مســتعدی هم  نبود که شــانس 
داشته باشد به قهرمانی آسیا برود اما حقش را ضایع کرده باشیم و بجای 

آن رکابزن سن بالاتر را اعزام کرده باشیم

خوردن غذاهای پرچرب
 باعث افزایش استرس می  شود 

تحقیقات جدید نشــان می دهد خوردن غذاهای چرب می تواند اضطراب 
را افزایــش دهد. تحقیقات جدید نشــان می دهد خوردن غذاهای چرب 

می تواند اضطراب را افزایش دهد.
براساس گزارش دیلی میل، محققان دانشگاه "کلرادو" طی یک پژوهش، 
موش هایــی را مورد آزمایش قرار دادند که بــا یک رژیم غذایی با چربی 

متوسط و رژیم غذایی پرچرب، تغذیه می شدند.
آن ها دریافتند که گروه دوم دارای ژن های فعال تری هســتند که با تأثیر 
بر سطوح مواد شیمیایی مغز تأثیر مستقیمی بر اضطراب شدید موش ها 

دارد. 
تیــم محققان برای تحقیق خود موش ها را به دو گروه تقســیم کردند و 
برای مدت 9 هفته به نیمی از آن ها یک رژیم غذایی اســتاندارد با حدود 
11 درصــد چربی و به نیمی دیگر یک رژیــم غذایی پرچرب حاوی 45 

درصد چربی اشباع شده دادند.
در طول مطالعه، محققان نمونه هایی از مدفوع موش ها را نیز جمع آوری 
کردند و از ایــن طریق باکتری های روده جانــوران را مورد ارزیابی قرار 

دادند.
 پس از 9 هفته، این حیوانات تحت آزمایشات رفتاری قرار گرفتند.

رفتــار موش ها بــا انداختن آن ها در پیچ و خم هایی کــه باید از آن فرار 
می کردند، سنجیده شد. دانشمندان موش ها را در جعبه ای قرار می دادند 
که با روشــنایی و تاریکی جدا شده بود؛ زمان بیشــتری که در تاریکی 

سپری می شد نشان دهنده اضطراب بیشتر بود.
دانشمندان همچنین مشاهده کردند که گروه مصرف کننده رژیم غذایی 
پرچــرب دچار اضافه وزن شــدند، اما نکته قابل توجه ایــن بود که این 

موش ها تنوع کمتری را در باکتری های مفید روده خود داشتند.
دکتــر لوری؛ پژوهشــگر این مطالعه بــا بیان اینکه به طــور کلی تنوع 
باکتریایی بیشــتر با ســلامتی بهتر همراه اســت، گفت:  گروه دریافت 
کننده رژیم غذایی پرچرب، ســطح بالاتری از ســه ژن مسئول تولید و 
ســیگنال دهی انتقال دهنده عصبی ســروتونین ـ که معمولا با استرس و 

اضطراب در ارتباط است ـ را نشان داده اند.
به گفته دانشــمندان همه چربی ها مضر نیستند و چربی های سالم مانند 
چربی هــای موجود در ماهی، روغن زیتون، آجیل و دانه ها می توانند ضد 

التهاب و برای مغز مفید باشند.
محققــان توصیه می کنند تا حد امکان انواع مختلف میوه و ســبزیجات 
بخوریــد، پیتزا و ســیب زمینی سرخ شــده را کنار بگذاریــد و غذاهای 

تخمیرشده را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.

خبر

کوتاه ازسلامت

داوودی و جــوادی، دو نماینده وزنه بردار ایران در 
المپیک ۲۰۲۴ در اعتراض به حقوق و پاداش کم 
و بی توجهی مسئولان به ورزشکاران حقوق خود 

را برگرداندند.
وزنه برداری ایران در المپیک پاریس دو ســهمیه 
در دسته ۸۹ و فوق ســنگین دارد. علی داوودی 
و مصطفی جــوادی دو نماینده ایران در المپیک 
پاریس هستند و فدراسیون برای ایجاد انگیزه در 
وزنه برداران از پرداخت پاداش در صورت کســب 
مــدال و پرداخت حقوق در صورت زدن وزنه های 

تعیین شده قبل از المپیک خبر داد.این در حالی 
است که کف حقوق برای آنها در نظر گرفته شده 
و وزنه برداران المپیکی ما حقوق خود را به کمیته 

پس دادند!
پاداش فدراســیون ، رئیس فدراســیون در مورد 
برنامه خود بــرای ایجاد انگیــزه در وزنه برداران 
گفت: پاداش هایی را تعیین کرده ایم و در صورت 
گرفتن مدال طلا یک میلیارد و ۵۰۰هزار تومان، 
مــدال نقره ۷۰۰ میلیون تومان و مدال برنز ۵۰۰ 
میلیــون تومان دریافت می کننــد. وزنه هایی هم 

مشخص شــده و به کادر فنی ســپرده ایم که تا 
المپیک هر چند بار آن وزنه هــا را تکرار کنند با 
نظر کادر فنی پاداش می گیرند و تلاش می کنیم 
این کار را دو، ســه بار تا المپیک تکرار کنیم. قرار 
است سرمربی تیم ملی گزارش ها را بدهد و سپس 

مبالغ را مشخص کنیم.
نصیرشــلال:پاداش ها گاه نتیجه عکس دارد ، اما 
برای المپیکی های ایران کــدام رکوردها پاداش 
و حقوق بیشــتری را به ارمغان می آورد؟ در این 
باره ســرمربی تیم ملی می گویــد: برای داوودی 

۲۰۵ تــا ۲۱۰در یک ضرب و بیــش از ۲۶۰ در 
دوضرب است. پتانسیل بدنی و ذهنی داوودی این 
را قبول می کند. مصطفی جوادی هم ورزشــکار 
با تجربه ای اســت. او مدال جهانی گرفته و نشان 
داده ورزشــکاری است که می تواند همه کار کند. 
می توانــد تغییروزن دهد، ارتقای رکورد داشــته 
باشــد و طلای جهان بگیرد. او شــرایط خاص و 
ویژه ای دارد. ان شــاءالله می توانــد روز خوبی در 

المپیک داشته باشد.
جوادی هم قبل از عربستان آمادگی خوبی داشت 
و فکر می کنم در این دوسه ماه باقیمانده به رکورد 

های مد نظر برسیم و اتفاقات خارق العاده بیفتد.

با آغاز ماههای گرم سال و ورود به فصل تابستان، 
گرمازدگی به یکی از مشکلات در حوزه سلامتی 
هموطنان تبدیل می شــود؛ تمام افراد و به ویژه 
افراد ســالخورده ممکن اســت دچار گرمازدگی 
شوند بنابراین برای پرهیز از گرمازدگی در صورت 
امکان باید از وســایل محافظتی برابر آفتاب مانند 

سایبان یا کلاه استفاده کرد.
هر ســاله در نیمه دوم سال شاهد افزایش درجه 
حرارت مناطق مختلف زمین هســتیم و در سال 
جاری نیز گرما در ایران و همچنین ســایر کشور 

های جنوبی ایران شدت گرفته است.
بدن انســان در حالت معمولی می تواند به روش 
هــای مختلــف از جمله تعریــق و تبخیر، دمای 
خودش را در محدوده طبیعی حفظ کند اما زمانی 
که بیمــار تحت تاثیر گرمای زیادی قرار می گیرد 
یا فعالیت شــدیدی به ویژه در ساعات اوج گرما 
می کنــد، دمای بدن بالا رفتــه و همراه با تعریق 
آب و املاح بدن از دســت رفتــه و کم کم علائم 

گرمازدگی نمایان می شود.
در سال جاری گرما در ایران شدت گرفته است و 
تمام افراد و به ویژه افراد ســالخورده ممکن است 

دچار گرمازدگی شوند.
احســاس ضعف، گرفتگی عضلات به ویژه شکم، 
افزایــش دما بدن، کاهش هوشــیاری، ســردرد 

خفیف، منگی، تعریق شــدید، حالت تهوع و افت 
فشار خون از مهمترین علائم گرمازدگی هستند.

ë اقدامات اولیه برای فرد گرمازده چیست؟
هنگام مشــاهده فــرد گرمازده بایــد بیمار را به 
ســرعت از محیط گرم خــارج و به محیط خنک 
یا زیر ســایه منتقل کرد؛ لباس های اضافه بیمار 

باید خارج شود. 
بیمــار را باید در وضعیت خوابیده به پشــت قرار 
داده و عضلات منقبض را در حالت استراحت قرار 

دهید.

اگر بیمار هوشــیار است و تهوع ندارد کمی آب یا 
دوغ خنک از راه دهان بدهید؛ در صورت داشــتن 
حالت تهوع بیمار را به پهلو بخوابانید تا اســتفراغ 
موجب انســداد راه هوایی نشود و بیمار را توسط 

ملافه یا پوشش مرطوبی بپوشانید.
بیمار را با گذاشــتن کمپرس ســرد و خیس )در 
ناحیه کشــاله ران، گردن، زیر بغل و پشت زانو( 
یا اســپری کردن آب و ســپس به آرامی باد زدن 

خنک کنید.
 امــا بیمار را به حدی خنــک نکنید که منجر به 
لرزیدن وی شــود زیرا با این کار به جای کاهش، 

باعــث افزایش درجه حرارت بیمار می شــوید و 
دست آخر هم به بیمار آرامش دهید.

ë چه افرادی مستعد گرمازدگی هستند؟
افراد سالخورده زودتر دچار گرمازدگی می شوند، 

مراقب آنها باشید. 
همچنین افراد با ســابقه بیمــاری قلبی، بیماری 
هــای ریوی، دیابت، چاقی و افــراد با محدودیت 
حرکتی در خطر بالای ابتلا به اختلالات ناشــی 

از گرما هستند.
نوزادان و نیــز افرادی که نوع خاصــی از داروها 
را مصــرف می کنند، افراد مبتلا به فشــار خون و 
بیماران اعصاب و روان بیشــتر مســتعد ابتلا به 
گرمازدگی هســتند. گرمازدگی به ســرعت بروز 
می کنــد و در صورت بروز کــردن، نیاز به درمان 

فوری دارد تا آسیبی متوجه فرد گرمازده نشود. 
افراد هــر زمان علائمــی مانند ســردرد، تهوع، 
احساس ضعف، یا احساس گرفتگی عضلات شکم 
و پشت ســاق داشــتند باید بلافاصله به محیط 
خنک بروند، مایعات خنک بنوشــند و در صورت 

امکان از تیم های پزشکی کمک بخواهند.
 اطرافیان نیز تا زمان رسیدن تیم های امدادی با 
پاشــیدن و باد زدن بیمار می توانند فرد گرمازده 

را خنک کنند. 

وزنه بردارهای المپیکی زیر وزنه بی توجهی ها

 برای پرهیز از گرمازدگی؛  

به طور منظم آب بنوشید

تمرینات ورزشی مربوط به پا در دوران سالمندی 
می تواند توانایی تحرک شــما را با افزایش سن 

تضمین کند. 

به گزارش هلث، نتایج تحقیق جدید توصیه می کند 
افرادی که به دوران بازنشســتگی نزدیک می شوند، 

نباید تمرینات مرتبط با پا را نادیده بگیرند.
محققان دریافتند یک سال تمرین قدرتی سنگین، 
قدرت حیاتی پا را حداقل تا چهار ســال بعد حفظ 

می کند.
گــروه تحقیقاتــی بــه سرپرســتی کارل یوهان 
بوراکسبک، پروفســور علوم اعصاب شناختی پیری 
در دانشــگاه اومئو ســوئد اظهار کــرد: نتایج این 
تحقیق، شواهدی ارائه کرده است که نشان می دهد 
تمرین مقاومتی با بلند کردن وزنه های سنگین در 
سن بازنشســتگی می تواند اثرات طولانی مدت طی 

چندین سال داشته باشد.
در این تحقیق ۳۶۹ نفر شــرکت کردند و محققان 
به طــور میانگین ۶۶ نفــر را به یکی از ســه گروه 

مختلف اختصاص دادند.
یک سوم افراد وزنه های سنگین را سه بار در هفته 
به مدت یک ســال بلند کردنــد، در حالی که یک 
ســوم دیگر تمرینات با شــدت متوسط بدون وزنه 

یا کش های مقاومتی ســه بار در هفته انجام دادند. 
یک ســوم باقیمانده تشویق شدند تا سطح معمول 

فعالیت بدنی خود را حفظ کنند.
اســتخوان، قدرت عضلانی و چربی بدن در شروع 

کارآزمایی بالینی و ســپس دوباره بعد از یک، ۲ و 
چهار سال اندازه گیری شد.

قــدرت پا در گروه وزنه های ســنگین پس از چهار 
سال در همان سطح حفظ شد، اما در ۲ گروه دیگر 

نتایج مشابه نبود.
در همین حال، نتایج نشان می دهد که سطح چربی 
در گروه هــای تمرین ثابت باقی مانــد اما در گروه 

کنترل چنین نتیجه ای ثبت نشد.
هر ســه گروه کاهــش مشــابهی در گریپ قدرتی 
دســت، توده بــدون چربی و قــدرت ماهیچه پای 

تجربه کردند.
به گفته محققان، پزشــکان می توانند از این نتایج 
برای تشویق ســالمندان به شــرکت در تمرینات 
مقاومتی سنگین استفاده کنند، زیرا این کار حفظ 
تحرک و اســتقلال آنان را با افزایش ســن آسان تر 
می کند.در افراد مســن با عملکرد خوب در ســن 
بازنشســتگی، یک ســال تمرین مقاومتی سنگین 
ممکن اســت با حفظ عملکرد عضلانی، اثرات مفید 

طولانی مدتی داشته باشد.  

سلامت

ورزش هایی مربوط به دوران بازنشستگی
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شنبه 2 تیر ماه 1403 
نفت و انرژیشماره 1569

یک کارشــناس حوزه انرژی گفــت: تا ۵۰ درصد 
می توان از اتلاف انرژی در کشــور جلوگیری کرد 
و این موضوع ضمن حفظ منابع ارزشــمند موجب 
افزایــش درآمدهــای حاصل از انرژی در کشــور 

خواهد شد. 
امین کاوه با تاکید بر اینکه روزانه معادل ۳ میلیون 
و ۵۰۰ هزار بشــکه نفت خام ظرفیت بهینه سازی 
در کشور وجود دارد که با ایجاد سازوکاری می توان 
این عدد را محقق کرد، اظهار داشت: اتلاف انرژی 
در کشور ســالانه ۵۰۰ میلیون بشکه معادل نفت 
خام است که با نفت ۵۰ دلاری سالانه ۲۵ میلیارد 

دلار اتلاف انرژی در کشور اتفاق می افتد.
وی در خصــوص مصــرف انرژی در ایــران گفت: 
برنامه های اجرایی که در کشور طی ۲۰ سال اخیر 
اجرایی شده است بیشتر بر محور عرضه انرژی بوده 
و آنطــور که باید به مســئله مدیریت تقاضا توجه 
نشــده اســت و همین موضوع موجب شده که با 
شدت بالای مصرف انرژی در کشور مواجه باشیم.

این کارشــناس حوزه انرژی تصریح کرد: علیرغم 
اینکــه ایران در اقلیم معتدلی قــرار دارد، اما بین 
کشــورهای دیگر جزء ۱۰ کشــور با مصرف بالای 
انرژی اســت، به طوری که طبق آمار مصرف انرژی 
در ایران معادل کانادا و روســیه اســت. باید توجه 

داشت که این کشورها دارای اقلیم سرد هستند و 
نباید میزان مصرف ایران با آنها یکسان باشد.

وی افزود: میزان مصرف انــرژی در ایران بیش از 
۲ برابر اســتاندارد جهانی تخمین زده شــده که 
برای گذر از این شــرایط چاره ای جز بهینه سازی 
مصرف نیست، هرچند طی سال های اخیر در حوزه 
بهینه ســازی مصرف انرژی آنطور کــه باید اقدام 
نشده و همین مســئله موجب ایجاد ناترازی های 

زیادی در حوزه انرژی شده است.
کاوه بــا بیان اینکــه به طور کلــی می توان علت 
ناترازی انرژی را رشــد فزاینــده مصرف، هدررفت 
بالای انرژی و نیز در عدم رشــد تولید متناسب با 
نیاز کشور دانست، گفت: یکی از آسیب های موجود 
حــوزه انرژی کشــور افت میزان تولیــدات فعلی 
از جملــه تولید از میــدان گازی پارس جنوبی در 
ســالیان آتی و عدم توسعه میادین به ویژه میادین 

گازی متناسب با ذخایر کشور است.
وی با بیان اینکه رشد بهره وری این امکان را فراهم 
می کند که با وجود ثابــت  ماندن ظرفیت تولید و 
از محل صرفه جویــی در مصرف انرژی، صادرات و 
درآمدهــای ارزی افزایش یابد که اثر مســتقیمی 
بر رشــد اقتصادی کشــور دارد، گفت: می توان از 
ظرفیــت بخش خصوصی به ویژه در بهینه ســازی 

مصــرف انرژی و افزایش بهــره وری تولید با هدف 
ازدیاد برداشــت و جلوگیــری از هدررفت گاز در 
خطوط انتقــال، جلوگیری از ســوزاندن گازهای 
همراه و مواردی از این قبیل استفاده کرد که همه 

این موارد می تواند به رشد بهره وری کمک کند.
این کارشــناس حوزه انرژی تاکید کرد: بدمصرفی 
انرژی تنها به رفتار مصرف کننده مربوط نیســت، 
تجهیــزات موجود نیز مصرف بالایی دارند، مصرف 
خودروهای موجود در ایران به ازای ۱۰۰ کیلومتر 
پیمایش دو تا ســه برابر میانگین جهانی است و از 
همین رو نمی توان انتظار داشت تنها با تغییر رفتار 

مصرف کننده، مصرف سوخت کاهش یابد.
وی با بیان اینکه علاوه بر این قیمت ســوخت در 
کشــور پایین اســت و با توجه به اختلاف قیمت 
ســوخت در ایران و کشورهای همســایه، قاچاق 
ســوخت جذابیت بالایی برای ســودجویان دارد، 
اظهار داشــت: بایــد فرســودگی را در بخش های 
مختلف اصلاح و به ســمت اصلاح مصرف سوخت 
خودروهــا حرکت کنیم، برای تغییر الگوی مصرف 
باید با وحدت رویه و وحدت فرماندهی عمل کنیم 
و در سیاســت گذاری، نقشه راه، در اختیار گرفتن 
عوامل و شــیوه اجرا حفظ این وحدت رویه الزامی 
است، بنابراین باید ساختاری ایجاد شود تا اختیار 

اجرای تصمیم های کلان ســران سه قوه را داشته 
باشد.

کاوه گفــت: عرضــه گواهی صرفه جویــی گاز در 
بورس انــرژی اقدام مثبتی بود کــه در این حوزه 
صورت گرفت اما لازم است تا مشوق های بیشتری 
بــرای افزایــش صرفه جویی صورت بگیــرد و در 
صورت مشــارکت بیشــتر مــردم درجهت جذب 
سرمایه گذاری و حضور بخش خصوصی، با کاهش 
هدررفت انرژی، رشــد اقتصادی بخش نفت و گاز 

محقق خواهد شد.
وی با بیان اینکه مصرف باید بهینه شــود و دولت 
بایــد در کنار سیاســت های مدیریتــی در حوزه 
مصرف برای افزایش تولید نیز برنامه داشته باشد، 
تاکید کرد: باتوجه به اینکه اجرای طرح های نفتی 
اینگونه نیست که در کوتاه مدت پاسخگو باشد، باید 

تدابیری برای مصرف بهینه نیز صورت بگیرد.
این کارشــناس حوزه انرژی با بیان اینکه ساخت 
یک پالایشگاه به حداقل چهار سال زمان نیاز دارد، 
تصریح کرد: برای توســعه یک میدان گازی به سه 
الی چهار ســال زمان نیاز داریم، بنابراین باید روی 
هر دو زمینه بهینه ســازی مصرف و افزایش تولید 
نفت و گاز فکر جدی شــود چراکــه ناترازی بین 

تولید و مصرف می تواند مشکلاتی را ایجاد کند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران از خارج شدن 
نام شرکت ملی حفاری ایران از فهرست شرکت 
های درحال واگــذاری به بخش خصوصی بعد از 

گذشت دو دهه خبر داد. 
محســن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران با اعــلام این خبر که شــرکت ملی حفاری 
ایران از  فهرست ســازمان خصوصی سازی خارج 
شد، افزود: حفظ جایگاه این شرکت به  عنوان یک 
شرکت بالادستی، موجب تقویت صنعت نفت کشور 

خواهد شد.
معاون وزیر نفت ضمن تبریک به مجموعه کارکنان 
صنعت نفت به ویژه همکاران ســختکوش شرکت 
ملی حفاری ایران تصریح کرد: به منظور خروج این 

شــرکت از فهرست واگذاری به بخش خصوصی در 
طی 3 ســال دولت ســیزدهم تلاش های بی وقفه 
و مضاعفی با این نگاه حاکمیتی که شــرکت ملی 
حفاری ایــران، جایگاه ویــژه ای در زنجیره تولید 
دارد، صورت گرفت که نتیجه آن خروج این شرکت 

از طرح واگذاری به بخش خصوصی بود.
وی افزود: در این راســتا لازم می دانم که از جواد 
اوجی؛ وزیر محترم نفــت، هیات محترم دولت، به 
خصوص جناب آقای دکتر مخبر؛ سرپرست محترم 
نهاد ریاست جمهوری که با فعالیت و پیگیری های 
مجدانه و با نــگاه حمایت از افزایــش تولید برای 
تحقق این مهم تلاش کردند، قدردانی ویژه داشته 

باشم.

به گفته وی، تأسیس شرکت ملی حفاری ایران در 
ســال 1358، به فرمان امــام خمینی )ره( و نقش 
آفرینی بی بدیل این شــرکت در فرآیند تولید نفت 
و گاز یکی از دســتاوردهای ارزشــمند کشور بعد 
از پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی است که با 
تلاش و پایمردی کارکنان شــریف این شرکت به 

 ثمر نشسته است.
معاون وزیر نفت با اشــاره به نقش محوری و ارزنده 
شــرکت ملی حفاری ایران در بیش از چهل ســال 
گذشــته در حفر چاه های اکتشــافی، توسعه ای، 
تعمیری و تکمیلی در خشــکی و دریا در راستای 
نگهداشــت و افزایــش تولید، تحقــق برنامه های 
صنعــت نفت، تلاش در مســیر بومی ســازی این 

صنعت راهبردی و پرورش نیروی انسانی متخصص 
و تاثیرگذاری آن در تثبیت نرخ حفاری در کشــور، 
گفت: با خارج شــدن این شرکت از طرح واگذاری، 
فرصت مغتنمی پیش رو اســت تا نســبت به روز 
آمدی و چابک ســازی این شــرکت و استفاده از 
ظرفیت های مستعد بالقوه و بالفعل آن اقدام شود.

مدیرعامل شــرکت ملــی نفت ایران بــا قدردانی 
از پیگیــری ها و تلاش های مســتمر مدیرعامل و 
اعضای هیئت مدیره شــرکت ملی حفاری ایران در 
این راســتا و ارج نهادن به تلاش های شبانه روزی 
کارکنــان خدوم این شــرکت، بر ارتقــای جایگاه 
شــرکت ملی حفاری در مسیر تحول و توسعه روز 

افزون تاکید کرد.

یک کارشناس حوزه انرژی

میزان مصرف انرژی در ایران بیش از ۲ برابر استاندارد جهانی 

تصفیه آب در مناطق  روستایی
 با دستگاه شرکت های دانش بنیان

وجود آرســنیک و فلزات ســنگین، چالش تصفیــه آب در مناطق به ویژه 
روســتایی است که این چالش با دستگاه آرسنیک زدای یکی از شرکت های 
دانش بنیان مرتفع شــد. سرتاسر شــوره زار و کویر است، زمین خشک و لم 
یزرع حکایت از لب خشــکی آن و عطش آب دارد و در همه این تشنگی ها، 

آب آشامیدنی مردمان کویرنشین حکایت دیرینی دارد.
کویرنشینان معنای تشنگی و خشکی را می دانند، ولی آنجایی که پای انسان 
به ماجرا باز می شود، حکایت گونه دیگری تعبیر می شود. برای حل آن حالا، 
کارت آب، رقیب جدی کارت های ســوخت در این مناطق شده است. این 
کارت هــا به آنها می گویند که به چه مقــدار باید آب دریافت کنند، اما این 

آب ها چالش دیگری نیز دارند؛ وجود آرسنیک و فلزات سنگین.
آلودگی منابع آب زیرزمینی توسط آلاینده ها و به ویژه فلزات سنگین باعث 
کاهش کیفیت و عدم قابلیت استفاده از این منابع شده است. این آلودگی ها 
اغلب به علت مجاورت آب با بســترهای خاکی حاوی آرســنیک و یا ورود 
فاضلاب های صنعتی با میزان آرسنیک بالا به آب های سطحی یا زیر زمینی 
ایجاد می شود. سازمان بهداشــت جهانی آرسنیک را جزء عوامل سرطان زا 
معرفی کرده و به همین دلیل حساسیت ها روی حذف  آن از آب آشامیدنی 

بسیار افزایش یافته است.
در ایــران به دلیل کاهش منابع آبی زیر زمینی، غلظت آرســنیک خصوصا 
در مجاورت رشــته کوه ¬های زاگرس رو به فزونی رفته است. این مشکل 
با توجه به کمبود بارش و کاهش ســطح آبهای زیر زمینی هر ســاله رو به 

افزایش خواهد بود.
کلید گشــایش گره آب آشــامیدنی آلوده را فناوران یکی از شــرکت های 
دانش بنیان به ما می دهند؛ »پکیج برداشت آب« که موجب آرسنیک زدایی 

و حذف فلزات سنگین از آب آشامیدنی می شود.
این شــرکت با توجه به نیاز کشــور در زمینه حذف آرســنیک از آب های 
آشــامیدنی، راهکاری مؤثر با اســتفاده از جذب سطحی ارائه داده است. در 
این روش از جاذب های بر پایه نانوآهن اســتفاده می شود. عدم نیاز به برق 
و مواد شــیمیایی، بازدهی ۱۰۰درصدی و عدم تولید پساب، ظرفیت جذب 
بالای جاذب مورد استفاده، هزینه عملیاتی بسیار کم، ظرفیت بالای حذف 
آرســنیک تا ۹۹ درصد و عدم نیاز به تنظیم pH از مزایای این سیســتم 
به شــمار می رود. این فناوران تاکنون بیش از ۱۰۰ واحد حذف آرســنیک 
در مقیاس های مختلف روســتایی و شهری را در استان هایی چون کرمان، 
اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، قزوین و غیره نصب و راه اندازی 

کرده اند.
ارســلان صدر، کارشــناس ارشــد مارکتینگ و فروش یکی از شرکت های 
دانش بنیان پکیج حذف فلزات ســنگین و آرسنیک زدایی از آب آشامیدنی 
نقطه برداشــتی از آب روســتایی را از جدیدترین دستاوردهای این شرکت 
ذکر کرد و گفت: این دستگاه در مناطق روستایی برای تامین آب آشامیدنی 

خانوارهای روستایی کاربرد دارد.
وی ادامه داد: از آنجایی که عمده فعالیت ما در زمینه آب آشامیدنی مناطق 
روســتایی و محروم متمرکز شده اســت، از این رو توسعه محصولات ما بر 
اســاس درخواست هایی که از سوی آبفاهای شــهرها و روستاهای مختلف 

به ویژه در بخش روستایی دریافت می کنیم، خواهد بود.
صدر اضافه کرد: از این رو آب تصفیه  شــده ای را که دارای مشکلاتی از نظر 
وجود فلزات سنگین و آرسنیک است، تحویل می گیریم و کانکشن به پکیج 
ما متصل می شــود و از طریق فیلتراسیونی که در داخل این سامانه طراحی 
و تعبیه شده است، اقدام به حذف آرسنیک و یا هر نوع فلزات سنگینی که 

در آن موجود است، می کند.
این کارشــناس ارشد فروش این شرکت خاطر نشــان کرد: این پکیج طی 
فرآیند فیلتراســیون در نهایت آب آشامیدنی اســتاندارد و با کیفیت ارائه 

می دهد.
وی در خصوص نحوه ســاخت این پکیج که همانند سیستم پمپ بنزین ها 
اســت، توضیح داد: طراحی این دســتگاه شــبیه پمپ های بنزین به دلیل 

سهولت برداشت آب از آن از طریق کارت های آب است.
صدر اضافه کرد: در برخی از مناطق روســتایی، خانوارها دارای سهمیه آب 
هســتند که دریافت این سهمیه از طریق کارتی مشابه کارت سوخت به نام 

کارت آب صورت می گیرد.

خبر
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افقي :
 

1 - تلاش بی ثمر
2 - قلعه و حصار، حصار، قلعه
3 - پسوند شباهتاز آحاد زمان

4 - زاپاس، لاستیک اضافیمروارید
5 - پدر ضحاک، سنگ ، سنگی که به ته چاه اندازند 
تا معلوم شــود که آب دارد یا نه، ســر و رأسیارغم، 

هر دو
6 - کارها، دستورات، رود آسیاییسكسكه

7 - ویتامیــن انعقاد خــون، ویتامین جدولیمرام با 
لهجه ارمنی

8 - ظروف آشپزخانهاهک
9 - عیب و ننگ، عیبهکر ناتمام

10 - رسم ها، آیین ها
11 - قلوب

عمودي :
1 - چهره

2 - نمدزین
3 - تنبل جالیزیجای پا، رفوزه

4 - قلعــه حكومتی، قلعــه كوچكزنبور آن معروف 
است، شیرین است

5 - زیر خاك پنهان كردنقمقمه
6 - قلم نیاثری از فدریكو گارسیالوركا

7 - گله گاوگم وارونه
8 - مته برقیبزرگ

9 - حرف تعجب، تعجب زنانه، گشودهبلدر چین
10 - خرمن ماه

11 - ماست چکیده

جدول شماره 630

اراضي  و  ثبتي  تعيين تكليف وضعيت  قانون  نامه  آئين  قانون و ماده 13  آگهي موضوع ماده 3 
وساختمان هاي فاقد سند رسمي و موضوع تفاهم نامه فی مابين سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و 
وزارت جهاد کشاورزی و دستورالمل 99/93757 مورخ 1399/05/29 فی مابين سازمان ثبت اسناد و 

املاک کشور و وزارت جهاد کشاورزی .
برابر آراء صادره هيات /هياتهاي موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد 
سند رسمي مستقر در واحد ثبتي مهاباد تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضيان محرز گرديده است. 
لذا مشخصات متقاضيان و املاك مورد تقاضا به شرح زير به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضيان اعتراضي داشته 
باشند، ) برابر ماده 3 ق.ت.ت ( ، مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود رابه 
اداره ثبت واسناد و املاک شهرستان مهاباد تسليم وپس از اخذ رسيد ، ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض به مرجع ذيصلاح قضايي  مراجعه و نسبت به تنظيم  داد خواست  اعتراض  اقدام نمايند 
و گواهي تقديم داد خواست را از دادگاه اخذ و ظرف مهلت مقرر يك ماهه به اداره ثبت  اسناد واملاك 
مهاباد ارائه نمايند . در غير اين صورت پس از انقضای مهلت مذکور چنانچه  متقاضي ثبت يا نماينده 
قانوني وي به داد گاه مراجعه  و گواهي عدم تقديم داد خواست را اخذ و ارائه ننمايند بدون توجه به 

اعتراض  مطابق مقررات سند مالكيت بنام متقاضي ثبت صادر خواهد شد.
املاک واقع 2345 اصلی در بخش 15 مهاباد

1- آقای صلاح قاضی  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   32420/7  مترمربع 
در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

2- آقای صلاح قاضی  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   26666/17  مترمربع 
در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

3- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 
دانگ مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   23950/94  متر مربع در قسمتی از 

2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
4- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 
دانگ مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   60701/22  متر مربع در قسمتی از 

2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
5- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 
دانگ مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   15671/89  متر مربع در قسمتی از 

2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
6- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 دانگ 
مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   6566/81  متر مربع در قسمتی از 2345–

اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
7- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 
دانگ مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   1023/77  متر مربع در قسمتی از 

2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
8- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 
دانگ مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   5678/38  متر مربع در قسمتی از 

2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
9- آقايان و خانم ها منعم و نشميل و شلر همگی قاضی  به ترتيب به نسبتهای 3 و 1.5 و 1.5 دانگ 
مشاع از ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   3796/04  متر مربع در قسمتی از 2345–

اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده
10- آقای کريم احمدی  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   6186/04  
مترمربع در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

11- آقای کريم احمدی  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   15257/44  
مترمربع در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

12- آقای کريم احمدی  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   17718/35  
مترمربع در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

13- خانم عايشه تارخ  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   6825/16  مترمربع 
در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

به مساحت    مزروعی  زمين  قطعه  به ششدانگ يک  نسبت  آقای طاهر محمدی خرسند    -14
10465/06  متر مربع در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع 

مدارک پرونده
15- آقای طاهر محمدی خرسند  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت   7804/91  
متر مربع در قسمتی از 2345–اصلی بخش 15 مهابادروستای اوزون دره عليا  موضوع مدارک پرونده

تاريخ انتشار نوبت اول : شنبه 02 تير ماه  1403
تاريخ انتشار نوبت دوم : شنبه  16  تير ماه  1403

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي و اراضي وساختمان هاي فاقد سند رسمي

شناسه آگهی : 1737382

خروج شرکت ملی حفاری از فهرست خصوصی سازیخروج شرکت ملی حفاری از فهرست خصوصی سازی

مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی گاز ایران 
اعلام کرد حمایت این شــرکت از ســازندگان 
ایرانی ســبب ۲۶۰ میلیــون دلار صرفه جویی 

ارزی در دولت سیزدهم شده است.
محسن مظلوم فارسی باف گفت: امضای قرارداد 
با بیش از ۲۰۰ مجموعه دانش بنیان کشــور و 
۶,۰۰۰ میلیارد تومان قرارداد و مجوز اخذشده 
به منظور امضای قرارداد همکاری با زیست بوم 
نوآوری کشــور تنها در دوره سه ســاله دولت 

سیزدهم رخ داده است.وی افزود: صرفه جویی 
ارزی ۲۶۰ میلیون دلاری ناشی از بومی سازی 
و ســاخت داخل ۴۱ قلم کالای راهبردی نیز 
از مهم ترین اقدام هــا و برنامه های صنعت گاز 

کشور در دولت سیزدهم بوده است.
مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی گاز ایران 
با اشــاره به اقدام های انجام شده از سوی این 
مدیریت در زمینه توسعه همکاری صنعت گاز 
و دانشگاه ها از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون، 

گفت: شــرکت ملی گاز ایران پارســال عنوان 
دســتگاه منتخب وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری در حوزه توسعه تعاملات پایدار صنعت 
و دانشــگاه را گرفت و همین موضوع نشان از 

توجه به نهاد علم در صنعت گاز است.
فارســی باف ادامه داد: این شــرکت همچنین 
اکنون بیــش از ۷۰۰ میلیــارد تومان قرارداد 
جاری با دانشــگاه ها و مراکز علــم و فناوری 

کشور امضا کرده است.

260میلیون دلار صرفه جویی ارزی، نتیجه حمایت صنعت گاز از ساخت داخل



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
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بیش از نیمی از محوطه باستانی کلندی در 
بندر تاریخی تیس به دلیل ساخت و سازهای 
غیرمجاز برای همیشــه از بیــن رفت. این 
محوطه باســتانی سال ۱۹۳۶ توسط اشتاین 
مورد کاوش قرار گرفت و توپوگرافی شــد، 
قدمــت این محوطه تا دوره هخامنشــیان 
تخمین زده می شود و آثار و شواهد مهمی از 
دوره ساسانی – اشکانی تا دوره اسلامی در 

آن به دست آمده است.

نیمی از محوطه باســتانی کلندی در بندر تاریخی 
»تیس« به عنوان یکــی از مهمترین محوطه های 
باستانی سیستان و بلوچستان، با داشتن ۱۳۰۰ سال 
تاریخ مکتوب و قدمتی که به دوران هخامنشــیان 
می رســد به دلیــل عــدم حفاظت کافی ازســوی 
میراث فرهنگــی و منطقــه آزاد چابهار و همچنین 
ساخت و سازهای بدون مجوز و غیرقانونی مردم که 
طی ۱۰ سال اخیر روی این محوطه صورت گرفته، 
برای همیشــه نابود شده و کمتر از ۴۰ درصد از آن 

باقی مانده است. 
»نوذر حیدری« باستان شــناس و سرپرست هیات 
باستان شناسی محوطه کلندی در رابطه با اهمیت 
محوطه می گوید: محوطه باستانی کلندی در بندر 
تاریخــی تیس یکی از محوطه های بســیار مهم و 
ارزشمند محســوب می شود که دارای ۱۳۰۰ تاریخ 

مکتوب است. 
او می گوید: این محوطه تاریخی پیشینه تاریخی بسیار 
بلندی دارد به طوری از دوره ساســانیان و اشکانیان 
تا دوره اسلامی آثار و شــواهد باستان شناختی آن 
مشهود اســت با این حال با وجود آنکه ارل اشتاین 
در سال ۱۹۳۶ یک فصل کاوش باستان شناسی روی 
این محوطه انجام داده و چندین گمانه هم زده بود 
و نقشه توپوگرافی آن از منطقه و روستا و بندر تیس 
تهیه کرد اما در سالهای اخیر نه تنها محوطه کلندی 
در فهرست آثار ملی قرار نگرفت و تعیین حریم نشد 
که در بازه زمانی ۱۰ تا ۱۵ ســال ساخت و سازهای 
بسیاری روی این محوطه به صورت کاملا غیرقانونی 

صورت گرفت. 
این باستان شناس ادامه می دهد: پس از پیگیری های 
بسیار اسفندماه سال ۱۴۰۱ یک کاوش اضطراری در 
محوطه باستانی کلندی انجام شد که در این کاوش 
اضطراری، ترانشــه با ابعاد ۱۰*۵ به عمق یک متر 
ایجاد شــد که در همین ترانشه دهانه کوره با عمق 

دومتر شناسایی شد. 
حیدری می گوید: متاســفانه تمام اقدامات کاوش 
و حفاظت در همین یــک کاوش اضطراری که دو 
ســال پیش انجام شد، خلاصه می شــود و با وجود 
پیگیری های بســیار از اداره میراث فرهنگی منطقه 
آزاد چابهار هیچ گونه اقدامی در جهت حفظ محوطه 
صورت نگرفت. او می گوید: درحال حاضر محوطه های 
بسیاری در سیســتان و بلوچستان وجود دارند که 
توسط اشتاین شناسایی شــده اند اما در بی خبری 
مســئولان میراث فرهنگی هیچ کدام ثبت و تعیین 
حریم نشده اند این درحالی است که منطقه تاریخی 
تیس به لحاظ تاریخی از اهمیت دوچندانی برخوردار 
اســت. در همین محوطه تاریخی کلندی به راحتی 
می توان کاسه های نیمه سالم را در دیواره های پی ها 

که توسط مردم گودبرداری شده، مشاهده کرد. 
حیدری با بیان اینکه هم اکنون از پژوهشگاه میراث 
فرهنگی درخواســت کرده ایم تا بــا در نظرگرفتن 
اعتبارات بخش های باقیمانده از محوطه باســتانی 
کلندی را نجات بخشی شــود، ادامه داد: متاسفانه 
به دلیل عدم پیگیری و حفظ نشدن محوطه کلندی 
ظرف ۱۰ تا ۱۵ ســال گذشــته اخیر این محوطه 
بیشترین آسیب را متحمل شد به طوری که بخش 
اعظمــی از آن از بیــن رفت و کمتــر از ۴۰ درصد 
محوطه باقی مانده، از آنجایی که منطقه آزاد چابهار 
همکاری هــای لازم را در جهــت حفظ محوطه که 
یکی از وظایف این سازمان محسوب می شود، انجام 
نداد با پژوهشگاه میراث فرهنگی نامه نگاری کردیم 
تا تکه های باقی مانده از محوطه با اختصاص اعتبار 

حفظ شود. 
او می گوید: ســال ها قبل بــا ثبت محوطه و تعیین 
حریم آن، محوطه حفظ می شد و با اعتبار مشخص 
مطالعات باستان شناسی روی آن انجام می شد حالا 

امــا با ده ها میلیارد اعتبار نیز نمی توان محوطه را از 
ساخت و سازهای صورت گرفته نجات بخشی کرد. 
این درحالی اســت که تا همین مرحله )یعنی آغاز 
کاوش اضطراری( قطعات سفال لعابدار و اشیاء برنزی 
و شیشه، از این محوطه باستانی به دست آمده است. 
محوطــه کلنــدی )Kalandi(، امــروزه در مرکز 
روســتای تیس و ۲۵۰ متری شمال زمین فوتبال 
)ورزشــگاه( و در محلی که بــه نام همین محوطه 
نامبردار است؛ واقع شــده است. روستای تیس که 
پیکره پنجم منطقه آزاد چابهار محســوب می شود؛ 
در شــرق دهانه بندر صیادی تیس و ۵ کیلومتری 
شمال غربی شهر چابهار واقع شده است. به واسطه 
ساخت و سازهای بی رویه صورت گرفته در روستا و 
تخریب بخش های زیادی از آن، بقایای این اثر امروزه 
به صورت دو برجســتگی )تپه( کمتر دست خورده 
در امتداد همدیگر و در میان خیابان، کوچه و منازل 
مســکونی به فاصله ۱۸۰ متر از همدیگر در محور 

شرقی-غربی واقع شده اند. 
پیشــینه محوطه تاریخی کلنــدی و بندر تاریخی 
تیس در منابع مکتوب، به پیش از اسلام و سده های 
نخستین میلادی بازمی گردد. نام این بندر در متون 
تاریخی با املاهای مختلفی ثبت شده است؛ »تیز«، 
»طیــس« و »تیــس« رایج ترین املاهــای نام آن 
است. بر پایه برخی مشابهت های ظاهری در متون 
کلاسیک یونانی و تطبیق موقعیت جغرافیایی، برخی 
پیشــنهاد داده اند که قدمت این نام ممکن است تا 
زمان هخامنشــی هم به عقب بازگردد. غیر از این 
منابع، کهن ترین ســند تاریخی که به نام این بندر 
)تیز( اشاره کرده، کتاب صوره الارض، تألیف محمد 

بن موسی خوارزمی است. 
همچنین کتب معتبر جغرافی دانان و مورخان بزرگ 
دیگری از سده های آغازین تا متأخر اسلامی مانند 
اصطخری )سده ۴ ه. ق(، در المسالک و الممالک و 
مقدسی )سده ۴ ه. ق( در احسن التقاسیم به نام این 
بندر )تیز( اشاره کرده اند. طبق این منابع، بندر تیز 
برای زمان کوتاهی یکی از مهم ترین بنادر مُکران در 
کرانه دریای عمان به شمار می رفته که بازرگانان از 
طریق آن با بنادر تجاری شمال آفریقا و هندوستان 
در ارتباط بوده اند. جغرافی نویســان مسلمان از این 
بندر کوچک به مثابه تنها بندر تجاری در طول یک 
مسیر نسبتاً طولانی بین هرمز در دهانه خلیج فارس 
و بندر دیبــل ]Debal[، نزدیک دلتای مهران رود 

)رود سند( نام برده اند.

میراث فرهنگی

نابودی میراث 1300 ساله کلندی به دلیل به توجهی مسئولان

ساخت و ساز غیرمجاز بلای جان محوطه های  باستانی
گیلان، شهری با جاذبه های  املش در 

منحصر به فرد
شهرســتان املش، یکی از زیباترین و بکرترین مناطق گردشــگری 
استان گیلان اســت که با طبیعت سرسبز، آب وهوای معتدل و آثار 
تاریخی غنی، هر ســاله میزبان هزاران گردشــگر از سراسر ایران و 
جهان است. این شهرستان با داشتن چشــم اندازهای فوق العاده ای 
از رودخانه هــا، کوه ها، باغ های چای، شــالیزارهای برنج و درختان 
مرکبــات، بهشــتی واقعی بــرای علاقه مندان به طبیعــت و تاریخ 

محسوب می شود.

ë روستای بلوردکان
روستای بلوردکان از توابع دهستان لات لیل بخش اتاقور شهرستان 
لنگرود است و در ۱۲ کیلومتری جنوب غربی شهر املش قرار دارد. 
این روســتا با رودخانه خروشــان، چشــم اندازهای مسحورکننده و 
جنگل های سرســبز و متراکم، یکی از زیباترین جاذبه های طبیعی 
اطراف املش محسوب می شــود. یک پل قدیمی روی رودخانه این 
روستا قرار دارد که درگذشته، مسیری پر رفت وآمد بوده و املش را 
به نقاطی چون کهلســتان، لات لیل، گرسک، بلوردکان، هلودشت، 

میان لنگه، اسماعیل آباد و در نهایت قزوین متصل می کرده است.

ë روستای تابستان نشین
این روســتا در منطقه ای کوهپایه ای و در جنوب املش واقع شده و 
با چشم اندازهای بهشتی خود، گردشــگران زیادی را به سمت خود 
می کشــاند. بیشتر اهالی این روســتا به شغل چای کاری و دام داری 
مشغول هســتند. مسیر دسترســی به روســتای تابستان نشین با 
طبیعتی زیبا و کوهستانی، مسیری آسان است. از جاذبه های طبیعی 
این روستا می توان به آبشــار فصلی خرم دره، رودخانه شلمان رود و 

چشمه ای با آب گوارا اشاره کرد.روستای تابستان نشین

ë روستای رانکوه
روستای رانکوه در پنج کیلومتری املش قرار دارد و از سمت شمال و 
شرق با شهرستان رودسر و رحیم آباد هم مرز است. این روستا دارای 
طبیعت جنگلی و آب وهوای کوهســتانی و سرد در قسمت جنوبی 
و آب وهوای مرطوب و معتدل در قســمت شمالی است. کوه صحرا 
کوتام با ۸۰۰ متر ارتفاع یکی از مکان های محبوب کوهنوردان است.

ë منطقه جنگلی خرما
منطقــه جنگلی خرما بــا طبیعتی بکر و چشــم اندازهایی بی نظیر، 
یکی از مکان های محبوب گردشــگران در املش اســت. پوشــش 
گیاهــی این منطقــه جنگلی، مملو از درختــان پهن برگ جلگه ای 
مانند توســکا، لرک، لیلک و افرا اســت. این منطقه به دلیل داشتن 
مســیرهای پیاده روی زیبا و رودخانه های کوچک، مکان مناســبی 

برای علاقه مندان به طبیعت گردی و عکاسی محسوب می شود.

ë تالاب زربیجار
تالاب زربیجــار یکی دیگر از جاذبه های طبیعی شهرســتان املش 
است که در دل جنگل های انبوه و سرسبز این منطقه قرار دارد. این 
تالاب با آب های زلال و چشــم اندازهای زیبا، مکانی آرام و دل نشین 
برای استراحت و تفریح گردشــگران است. تالاب زربیجار زیستگاه 
گونه های مختلفی از پرندگان و آبزیان است و به دلیل محیط طبیعی 
و بکر، موردتوجه علاقه مندان به پرنده نگری و عکاســی قرار گرفته 

است.

ë ییلاق هلودشت
ییلاق هلودشــت با ارتفاعات سرســبز و آب وهوای خنک و دلپذیر، 
یکی از مکان های محبوب گردشــگران در فصل تابستان است. این 
ییلاق با چشــم اندازهای بی نظیر از دشت ها و مراتع سرسبز، مکانی 
مناســب برای کوهنوردی، پیک نیک و اســتراحت در دل طبیعت 
اســت. مسیر دسترسی به ییلاق هلودشــت نیز از میان جنگل های 
انبــوه و رودخانه های خروشــان عبور می کند کــه خود یک تجربه 

دل انگیز است.

ë عمارت عبدالعلی خان صوفی
عمــارت عبدالعلی خــان صوفی یکــی از مهم ترین آثــار تاریخی 
شهرســتان املش است که قدمتی چندصدســاله دارد. این عمارت 
با معماری ســنتی و زیبا، نمایانگر فرهنگ و تاریخ کهن این منطقه 
اســت. عمارت عبدالعلی خان صوفی در میان باغی بزرگ و سرسبز 
قرار دارد و بازدیــد از آن به علاقه مندان به تاریخ و معماری توصیه 

می شود.

ë آثار باستانی گورستان های قدیمی
شهرســتان املش دارای گورســتان های قدیمی با ســنگ قبرهای 
تاریخی است که نشان دهنده قدمت و تاریخچه طولانی این منطقه 

است. 
این گورســتان ها با سنگ قبرهای منقش و حکاکی های زیبا، بازتابی 

از هنر و فرهنگ گذشتگان این منطقه هستند.

سیری در ایران

در گفت و گو با تهیه کننده سینما مطرح شد؛

توفیق معمایی ها در شبکه خانگی
تهیه کننده فیلم ســینمایی »نیلگون« با اشــاره توفیق آثار کمدی 
در سینما و معمایی در شــبکه نمایش خانگی گفت: که اگر همین 
امروز، فیلمنامه مشابهی به دست من برسد، به سرمایه گذار خواهم 
گفت که ساخت چنین فیلمی، فایده ای نخواهد داشت و به بازگشت 

سرمایه نخواهد رسید.
ایرج محمدی تهیه کننده فیلم ســینمایی »نیلگون« به کارگردانی 
حسین سهیلی زاده، درباره شرایط اکران این فیلم سینمایی توضیح 
داد: طبیعتا زمانی که ما بــرای اکران عمومی این فیلم برنامه ریزی 
کردیم، بحثی از انتخابات ریاست جمهوری در میان نبود و معتقدم 
این فصل، فصل خوبی برای اکران فیلم بود. به همین دلیل هم بعد 
از چهار ســال، این بازه زمانی را بــرای اکران انتخاب کردیم. گزینه 
اول ما اکران عید فطر بود اما به دلیل حجم بالای فیلم ها، نوبت دوم 

اکران به ما رسید.
وی دربــاره رضایت از اکران فیلم گفت: طبیعتا وضعیت ســینمای 
ایــران از منظر واکنش مخاطبان، در این ســال ها تغییر و تحولاتی 
داشته است. به نظر می رسد فیلم های غیرکمدی، شرایط سخت تری 

برای فروش دارند.
 پیش تر ســینمای اجتماعی، خانوادگی و حتــی کودک و نوجوان 
هم ســهمی در گیشه داشتند اما تغییرات به سمتی رفته که گویی 
مخاطب بیشــتر به تماشــای فیلم های کمدی رغبت دارد. از طرف 
دیگر هم شــاهد تعدد فیلم های کمدی در اکران هم هستیم که به 
نظرم همین شــرایط روی فروش فیلم هــای کمدی هم تأثیر منفی 

گذاشته است.
این تهیه کننده باســابقه با اشــاره به تاثیر بحــران کرونا در تاخیر 
چهارســاله برای اکران »نیلگون« تاکید کرد: فیلم ما در همان سال 
۹۸ آماده اکران بود اما با فراگیری کرونا و تعطیلی ســینماها مواجه 
شــدیم. بعدتر که این شرایط تغییر کرد، مالکان فیلم آمادگی اکران 
فیلــم را نداشــتند و به اکران فیلم در جشــنواره های خارجی امید 
بســته بودند. جمیع جوانب منجر شــد که اکران فیلم به این روزها 

موکول شود.
ë ۱۴۰۳ نیلگون«  را برای ذائقه ۹۸ ساختیم نه ذائقه«

محمــدی درباره بازخوردهای مخاطبان نســبت به فیلم »نیلگون« 
هم گفت: تا به امروز با واکنش هــای مثبتی مواجه بوده ایم و اغلب 
مخاطبــان از فیلم راضی هســتند. فیلــم پارامترهایی جدی برای 
رضایت مخاطب مانند داستان پرتعلیق را دارد و فضای عاشقانه آن 

مطابق نیاز جوان امروز است.
 فیلم روایت جوانی است که در گذشته باقی مانده است و نمی تواند 
آینــده اش را رقم بزند. حــالا اطرافیانش می خواهند شــرایطی را 
بــرای او به وجود بیاورند که او به زمان حال بازگردد. این داســتان 
جذابیت هــای خود را دارد اما در عین حــال ادعا هم نمی کنیم که 
فیلم ایده آلی ســاخته ایم. اگر »نیلگون« در همان ســال ۹۸ اکران 

می شد، بازخوردهای بسیار بهتری را نسبت به آن شاهد بودیم.
وی تاکیــد کرد: ذائقه مخاطبــان مدام در حال تغییر اســت و ما 
»نیلگون«  را براســاس ذائقه مخاطبان در سال ۹۸ ساختیم نه ذائقه 
مخاطبان سال ۱۴۰۳. در فضای سریال سازی خانگی هم این شرایط 
را شاهد هســتیم. امروز قصه های معمایی مخاطب بیشتری دارد و 

برعکس سینما، کمدی ها در پلتفرم ها موفق نیستند.

کردن برنامه ها  چند روش برای مخفی 
گوشی اندرویدی در 

چند روش برای مخفی کردن برنامه ها در گوشــی اندرویدی وجود 
دارد که در مواقع لزوم می توانید از آن ها استفاده کنید.

از دور نگه داشتن برنامه های پرداخت از دسترس کودکان گرفته تا 
محافظت از برنامه های حســاس در برابر چشم های کنجکاو، ممکن 
اســت دلایل مختلفی برای پنهان کردن یک برنامه در هر دستگاه 

Android داشته باشیم.
این کار یکی از بهترین راه ها برای حفظ حریم خصوصی شماست و 
اگر می خواهید برخی از برنامه ها را از کشــوی برنامه  هایتان مخفی 
کنید، در این گزارش پنج راه برای انجام این کار معرفی شده است:

ë ویژگی پنهان کردن برنامه های داخلی
اکثر گوشــی ها و تبلت های اندرویــدی دارای یک ابزار داخلی برای 
مخفی کردن برنامه ها هســتند. برای یافتن این گزینه، به تنظیمات 
برویــد و به دنبــال گزینه ای به نــام »Hidden Apps« بگردید.

اگر تلفن یا تبلت اندرویدی شــما گزینه داخلی برای مخفی کردن 
برنامه ها ندارد، می توانید لانچر های شــخص ثالــث محبوب مانند 
Nova، Apex و Microsoft Launcher را دانلــود کنید.این 
ابزار ها به شما امکان می دهند به سرعت برنامه ها را از صفحه اصلی 
و همچنین از کشوی برنامه ها پنهان کنید و اگر می خواهید برنامه ای 
را بدون مخفی کردن آن کمتر مشکوک کنید، می توانید نماد و نام 

برنامه را با استفاده از این لانچر های شخص ثالث تغییر دهید.
ë برنامه ها را به یک پوشه منتقل کنید

راه دیگر برای این که یک برنامه کمتر به چشــم بیاید، انتقال آن به 
یک پوشه است. برخی از سیســتم عامل ها و بسیاری از برنامه های 
شــخص ثالث مانند Nova به کاربران اجازه می دهند پوشــه های 
برنامه را در کشوی برنامه ایجاد کنند. اگرچه ممکن است این روش 
به اندازه روش های بالا امن نباشــد، اما یکی از ساده ترین راه ها برای 

اینکه برنامه کمی کمتر مورد توجه قرار گیرد، است.
ë برنامه های شخص ثالث

اگر نمی خواهید از هیچ یک از روش های بالا استفاده کنید، همیشه 
 Google Play می توانید برنامه های شــخص ثالث را از فروشگاه
نصب کنیــد. اکثر این برنامه ها رایگان هســتند و به شــما امکان 
می دهند برنامه ها را پشت مکانیسم های احراز هویت ایمن مانند اثر 

انگشت، رمز عبور، الگو یا پین پنهان کنید.
اکثــر دســتگاه های   ،Mac و   Windows رایانه هــای  مشــابه 
Android به شــما امکان می دهند چندین پروفایل کاربری ایجاد 
کنید که هر حســاب شامل تنظیمات، برنامه ها و داده های جداگانه 
اســت.اگرچه گزینه ایجاد یک حساب شناســایی ممکن است بین 
دســتگاه ها متفاوت باشــد، اما می توانید آن را در اکثــر تلفن ها با 
جســتجوی عبارت »Multiple users« در برنامه تنظیمات پیدا 

کنید.

هنرهفتم

دنیای فناوری

 بدون  شرح 

کاریکاتورکاریکاتور

ë طبیعت زیبای اردَل
یکــی  اردل  شهرســتان 
از مناطــق زیبــا و ییلاقی 
ایــل بختیاری و ســرزمین 
و  خروشــان  آبشــار های 
کوهستانی  زیبای  چشمه های 
اســت. منطقه حفاظت شده 
»هلن« نیز در شهرستان اردل 
واقع شــده است. آبشار دره 
عشــق با ارتفاع بیش از ۱۰۰ 
متر و آبشار کم نظیر زردلیمه 
از  ایران  نیاگارای  به  معروف 
معروف ترین آبشــار های این 

منطقه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

فرشاد شهسواری - شهردار نصيرشهر

نوبت دوم
شهرداری نصیر شهر در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی نصير شهر اجرای پروژه جابه جايی تير برق های مزاحم از 
ابتدای جاده قرمز تا بعد از مراکز تعويض پلاک راهنمايی و رانندگی را با اعتباری تا سقف مبلغ 28.000.000.000 ريال از محل 
اعتبارات داخلی و از طريق برگزاری مناقصه عمومی به پيمانکار واجد شرايط و دارای گواهينامه صلاحيت و رتبه بندی معاونت 
برنامه ريزی و نظارت راهبردی رياست جمهوری واگذار نمايد لذا از کليه متقاضيان واجد شرايط دعوت به عمل می آيد تا 
www.setadiran.ir ساعت 12 روز پنج شنبه 1403/03/31 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيک دولت )ستاد( به آدرس 

نسبت به مشاهده جزئيات و تهيه اسناد مناقصه عمومی و حداکثر تا ساعت 12 روز يکشنبه مورخ 1403/04/10 نسبت به ثبت 
پيشنهادهای خود اقدام نمايند. ضمناً هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 

 داشتن حداقل پايه 5 رشته راه و باند جهت شرکت در مناقصه الزامی ميباشد. 
 شهرداری در رد يا قبول هر يک از پيشنهادها مختار است. 
 ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

آگهی تجدید مزایده عمومی نوبت دوم

حميدرضا اله یاری - شهردار رباط کریم

نوبت دوم
شهرداری رباط کريم در نظر دارد باستناد مجوز شماره 200/03 مورخ 1403/02/17 
شورای محترم اسلامی شهر بهره برداری تهيه و عرضه گاز طبيعی فشرده، در جايگاه سوخت 
گاز CNG رباط کريم واقع در کمربند شمالی شهر ، جنب ميدان آبشناسان به شماره اشتراک 
003007397922 و ظرفيت 2500 متر مکعب را از طريق مزايده عمومی به صورت اجاره 
ماهانه به مدت يکسال در اختيار شرکتهای فعال واجد الشرايط و مورد تاييد شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی به شرح ذيل قرار دهد. مشخصات جايگاه جايگاه دارای 3 عدد ديسپنسر ( 

پمپ( به همراه 6 عدد نازله ساخت شرکت هوايار ميباشد 
شرايط : 

1- هزينه درج دو نوبت آگهی ، هزينه کارشناسی و ساير هزينه های مزايده بر عهده برنده 
مزايده می باشد. 

2- پيشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزايده ترتيب اثر داده 
نخواهد شد. 

3- داشتن سابقه کار تاييد شده در خصوص بهره برداری از جايگاه سوخت الزامی ميباشد. 
4- مبلغ تضمين شرکت در مزايده که ميبايست به صورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری 
رباط کريم و يا واريز نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ايران شعبه 
 IR 280170000000106625206008 مرکزی رباط کريم کد 2354 شماره حساب شبا

تهيه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزايده به همراه پيشنهاد قيمت ارائه گردد. لازم 
به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزايده تا انعقاد پيمان نزد شهرداری نگهداری و 

هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتيب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
5- مهلت دريافت اسناد مزايده از تاريخ انتشار آگهی و محل دريافت آن صرفاً از طريق سامانه 

تدارکات الکترونيکی دولت  WWW.SETADIRAN.IR   می باشد. 
6- متقاضيان می بايست پاکت های پيشنهاد قيمت خود را که برابر شرايط مندرج در کاربرگ 
مزايده تنظيم شده است را حداکثر تا ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 1403/04/19 در سامانه 

تدارکات الکترونيکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسليم نمايند.
 ٧- متقاضيان جهت دريافت اسناد مزايده می بايست فيش واريزی به حساب جاری به 
شماره 0106624819004 نزد بانک ملی ايران شعبه مرکزی رباط کريم کد 2354 به مبلغ 
6،000،000 ريال غير قابل استرداد بابت خريد اسناد مناقصه به شهرداری رباط کريم تسليم 

نمايد. 
 8- زمان بازگشايی پاکت های مزايده در ساعت 10 روز چهارشنبه مورخ 1403/04/20 

می باشد.
9- شهرداری در رد يا قبول هر يک از پيشنهادات مختار است. 
10- ساير اطلاعات و جرئيات در اسناد مزايده مندرج می باشد. 


